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Editorial

Quan ens hem de 
mossegar la llengua... 

F
a uns anys qualificar una persona de negre era ofensiu. Ales-
hores van aparèixer expressions alternatives com persona de 
color o en el cas dels residents als Estats Units afroamericans  
–encara que no haguessin trepitjat mai l’Àfrica.  Ara, en canvi, 
és justament a la inversa. Cantants, historiadors, filòsofs, polí-
tics i artistes d’origen africà es refereixen a ells mateixos com 
a negres i reivindiquen aquest adjectiu. Encara que segons la 
Guia de la comunicació inclusiva de l’Ajuntament de Barcelona 

també se’ls podria anomenar persona racialitzada.
 Una cosa similar va passar amb les persones cegues. Un bon dia 
algú va considerar que aquest terme, ben genuí, era despectiu i se’ls 
havia de dir invidents. I, en aquest sentit, el món de les persones 
minusvàlides –perdó, discapacitades–, s’ha fet ben complex. Però 
aquests només són alguns exemples de l’actual febre del llenguatge 
políticament correcte –i no hem fet cap esmena a la qüestió del gè-
nere–, la qual cosa demostra que la correcció política –una actitud de 
cura i respecte envers els membres de les minories culturals o d’un 
tipus d’individus que han estat socialment discriminats per raons de 
gènere, orientació sexual, edat, discapacitat, condició ètnica o cre-
ença religiosa– cada vegada exigeix que siguem més primmirats amb 
tot allò que expressem.
 I això ens porta a la gran pregunta: la correcció política en el llen-
guatge s’ha convertit en una dictadura? La correcció política es va 
crear com una aposta per la cortesia i la convivència i tenia la volun-
tat original d’eradicar els prejudicis, però realment avui té aques-
ta funció? Quants conceptes o temes són actualment neutralitzats 
perquè no es consideren políticament correctes? Fins i tot, potser 
nosaltres mateixos ens mosseguem la llengua, ens autocensurem, 
per no convertir-nos en marginats de la correcció política. 
 En un món en què els populismes agafen embranzida –les opini-
ons fora de la correcció política van ser el tema més recurrent de la 
campanya del president dels Estats Units Donald Trump–, quin cost 
democràtic té això? Una incorrecció política que també agafa ales en 
espais alternatius, com són les xarxes socials. Creiem que és el mo-
ment de parlar d’aquest tema i, si convé, evidentment, ser política-
ment incorrectes. 

l a ProPosta dEl mEs

Pedro Alonso
director del programa mundial de la 

malària de l’organització mundial de la 

salut (oms)

“Els europeus 
funcionem amb 
esquemes mentals 
no adaptats 
al món actual. 
La supèrbia 
ens ha impedit 
reaccionar”

maria coll  
i joan salicrú

Aquest expert en salut serà el 
protagonista de la conferència ‘La 
pandèmia i el futur’ que el Palau 
Macaya ofereix ‘online’ el proper 
dimecres 3 de juny a través de 
Facebook Live i YouTube.  
Recupera-ho a http://ves.cat/eutR
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Les mesures de 
distanciament social 
seran necessàries 
fins el 2022

l
a pandèmia ha impedit 
veure’ns, trobar-nos, i, 
sobretot, abraçar-nos. 
Per sort, gràcies a les no-
ves plataformes digitals  
hem trobat la manera de 
veure’ns, parlar i com-
partir, però no és el ma-

teix. Ara podrem començar a 
sortir al carrer, i a retrobar-nos 
en petits grups, però tot i ai-
xí encara haurem de mante-
nir una “distància social”. El re-
frany diu: “d’allò que els ulls no 
veuen, el cor no se’n dol”. Pe-
rò el sentiment que aquests di-
es experimentem és justament 
el contrari: com més absència, 
més desig de retrobar-nos. Si 
la covid-19 ha fet augmentar al-
guna cosa és precisament el de-
sig de la presència. Potser ara 
el nostre món valori més que 
mai el fet de menjar junts, ba-
nyar-nos al mar, passejar, beure 
una cervesa amb els amics, con-
viure. Ves a saber, si l’augment 
d’aquest desig no esdevindrà 
l’inconvenient principal per se-
guir lluitant contra el coronavi-
rus i impedir nous contagis. Pe-
rò, ara per ara, aquest desig és 
un bon termòmetre perquè ens 
adonem de quines coses, i, so-
bretot, quines persones són im-
portants a les nostres vides. 

Ja es debaten les 
tendències de la nova 
realitat després de la 
pandèmia

P
er després de la pandè-
mia ens auguren mol-
tes coses –poques de 
bones. Sense catastro-
fismes, amb tranquil-
litat, caldrà anar repen-
sant-les totes. Recordo 
el professor José Lu-

ís Sampedro que sempre defi-
nia una crisi com “la llarga i len-
ta reescriptura de dues formes 
provisionals de món”. Doncs, a 
reescriure! Però abans d’escriu-
re cal llegir i hem de saber llegir 
bé els nous signes dels temps.
 Caldrà fer una lectura pau-
sada, sense escandalitzar-nos 
ni angoixar-nos. De tota ex-
periència en podem apren-
dre alguna cosa; tot és  impor-
tant quan es tracta d’edificar 
una societat més justa i pací-
fica. Aquesta lectura és vas-
ta i complexa, però això no és 
excusa perquè només puguin 
fer-la uns quants. Sense ne-
gar que uns tenen més conei-
xements, més informació i fins 
i tot major intuïció, aquesta és 
una tasca que ens pertoca a 
tots. S’obre un temps d’inicia-
tives, de creativitat, de prepa-
rar nous camins, amb humili-
tat i molt diàleg social.

Impulsen una 
Internacional 
Progressista avalada 
per 40 intel·lectuals

n
o tot progrés és và-
l i d ,  p e rq u è  s ov in t 
per assolir certes fi-
tes deixem a la vorera 
destrucció i vides hu-
manes. Teixir ponts 
d’estimació, de res-
pecte i de comprensió 

és el camí per edificar un món 
en pau.  Necessitem persones 
que s’alliberin dels criteris do-
minats, els que imposa un sis-
tema global neoliberal i d’ex-
plotació. Necessitem dones i 
homes respectuosos envers els 
drets de les persones, les insti-
tucions i el medi social, cultural 
i ecològic. Persones que esde-
vinguin referents per a les no-
ves generacions, que facin de la 
seva feina una lluita perquè sor-
tint del moment present, pu-
guem construir una convivèn-
cia inclusiva i  respectuosa.   
 Avui més que mai neces-
sitem homes i dones capaços 
de treballar en pro de la justí-
cia. Al món no només hi ha fra-
gilitat, també hi ha mal. Mal que 
fem nosaltres i els altres, fruit de 
l’acció i de l’omissió. Mai podrem 
eliminar completament el mal, 
però sí que podem contenir-lo, i 
si ho fem, les persones podrem 
viure i desenvolupar-nos més 
lliurement i plenament. 

En ple confinament, 
una multitud es 
reuneix a Puerto Plata 
seguint un fals profeta

m
oltes persones de 
bona voluntat cre-
uen que Déu acaba-
rà vencent els pro-
blemes que avui 
tenim. Altres pen-
sen que quan veu-
rem que la indus-

trialització, la tecnologia i els 
excessos posen en perill la nos-
tra existència, els homes reacci-
onarem a temps.  
 Sóc creient i fa temps que 
sé que Déu no pot alliberar-nos 
de les nostres càrregues, ni tan 
sols va alliberar Jesús de les se-
ves. Ell només ens ha promès 
que ens ajudarà a portar-les. 
Ara és temps que ens ajudem 
els uns als altres a portar un 
pes que ens afecta a tots. No és 
temps de veure als altres com a 
enemics, sinó com a amics, com 
a éssers humans fràgils i vulne-
rables. Tots iguals. 
 Ens cal aprendre a fiar-nos 
de la llibertat i descobrir que 
aquesta també té una dimen-
sió social, una vessant comu-
nitària, i que sense treure la 
llibertat personal de ningú po-
dem fer convergir les nostres 
voluntats per assolir un joiosa 
col·laboració. 

l’actualitat comEntada
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jordi cussó
teòleg i economista
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Mai abans havíem hagut de viure un mes i mig tancats a 
casa. Com ens ha afectat això emocionalment? I a nivell de 
valors? Ha canviat la nostra manera de veure el món i de 
viure? Alguns ja parlen d’un home nou, postpandèmia. És 
exagerat? Hem volgut saber què en pensa Mireia Cabero, 
professora d’Estudis de Psicologia i Ciències de l’Educació 
de la UOC i experta en cultura emocional pública.

laura cera

Mireia Cabero

“La nostra relació 
amb les persones 
no és allò que fem 
junts, sinó el que 
sentim junts i 
com ens cuidem 
junts”

l’EntrEvista
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Q
uins efectes psicològics heu 
detectat com a conseqüèn-
cia del confinament?
El confinament ha provocat 
efectes psicològics perquè 
ens ha tret de la nostra zo-
na de confort i ens ha canvi-
at els nostres hàbits i rutines. 
I aquest canvi ha exigit que 
apliquem els nostres recur-
sos adaptatius. Però la pan-
dèmia, sobretot, ens ha posat 

cara a cara davant la mort i una mort pecu-
liar perquè s’ha mostrat a través de símp-
tomes físics greus i de soledat. També cal 
tenir en compte que la majoria de genera-
cions actuals fins ara no havíem viscut mai 
un procés d’aquesta magnitud, ja que pràc-
ticament hauríem de viatjar fins a la post-
guerra per trobar un esdeveniment similar 
a nivell social respecte risc i gravetat. Els 
primers dies vam observar sobretot dese-
quilibris respecte la dualitat entre la vida i 
la mort, però després ja vam diagnosticar 
més depressions reactives, és a dir, perso-
nes que no han sabut gaudir del confina-
ment. Persones que no s’han sabut adaptar 
en un petit espai, la casa, on el més impor-
tant era el ser que el fer. Per tant, persones 
que han perdut la motivació pel dia a dia. I 
també hem observat estrés posttraumàtic.

Podem dir que en major o en menor me-
sura, el confinament ens ha afectat psi-
cològicament a tots? 
Sí, però cal deixar clar que la paraula “afec-
tació” no remet sempre a una lectura nega-
tiva. Per exemple, aquests dies estem sen-
tint relats molt bonics de persones que han 
utilitzat aquest confinament per fer canvis 
a les seves vides. Aquest confinament en 
molts casos ens ha provocat veure, reflexi-
onar i prendre decisions molt fidels amb la 
nostra interioritat.

Durant aquestes setmanes de confina-
ment també hem vist una eclosió de va-
lors (solidaritat, gratitud, col·laboració, 
proximitat). L’expressió d’aquests va-
lors és puntual o pot ser una tendència?
És complicat fer un pronòstic sobre aquest 
fet, però fa uns dies escoltava José Anto-
nio Marina i apel·lava allò que l’antropo-
logia cultural ja sap des de fa temps: per-
què es produeixi un canvi cultural, primer 
cal que hi hagi un canvi de valors. I, perquè 

això passi, aquest canvi de valors cal que 
el visqui una massa crítica molt gran. Per 
tant, avui la pregunta és: quanta gent se-
guirà aquest nou model? L’experiència ens 
diu que en situacions de crisi l’adaptació és 
més ràpida i actualment —com altres ve-
gades en situacions menys crítiques ja ha-
víem observat— la xarxa comunitària es-
tà sent espectacular, però no tinc clar que 
la força de la vida i el ritme diari de la nor-
malitat després no ens tornin a arrosse-
gar. Segur que  aquesta pandèmia alguna 
empremta deixarà, però no sé si serà prou 
gran perquè a nivell global puguem veure 
un abans i un després a nivell de comunitat.

Ara, durant un temps, haurem de man-
tenir una distància prudencial amb els 
altres. Això quins efectes pot tenir en les 
relacions?
En aquest moment, els efectes que es pu-
guin derivar del distanciament ja els hem 
viscut, ja que hem passat d’un distancia-
ment zero a un prudencial contacte. Fins 
on ens afectarà aquest impacte? No sé sap. 
Jo vull pensar que la nostra relació amb les 
persones no és allò que fem junts, sinó el 
que sentim junts i com ens cuidem junts; 
per tant, en aquest sentit i sortosament les 
tecnologies actuals ens han permès estar 
amb la mateixa proximitat humana, emo-
cional i amorosa que si estiguéssim tots a 
tocar. De fet, estem veient dues corrents, 
per una banda persones que enyoren les 
relacions socials i altres que confessen 
estar millor amb menys relacions soci-
als. En aquests casos el repte és com, des-
prés d’haver-nos adonat d’això, tornem a 
muntar la nostra vida segons els nostres 
desitjos.

Després d’aquesta pandèmia ens podem 
convertir en persones més desconfiades, 
més porugues?
Després d’un trauma sempre hi ha un pro-
cés posttraumàtic, durant el qual apareix 
sovint la desconfiança, la incertesa, la por, 
la inseguretat... Però passarà un temps, la 
vacuna arribarà i aleshores, n’estic segura, 
que sí que hi haurà un abans i un després 
perquè ja sabrem que estem protegits. 

Hi ha persones que parlen de “l’home 
postpandèmia”. Aquest és un terme exa-
gerat –d’aquí uns anys això serà un re-
cord– o després de la covid-19 veurem el 

món d’una altra manera?
No crec que la covid-19 sigui un detonant, 
però si sumem coronavirus, canvi climàtic 
i Agenda 2030, aquesta pandèmia ens re-
corda que ha arribat el moment de crear el 
nou paradigma de la sostenibilitat del qual 
fa tants anys que se’n parla. I no em referei-
xo a una sostenibilitat exclusivament plane-
tària, sinó també humana. Gràcies a la co-
vid-19, també hem recordat  que aquest nou 
paradigma vital, social i cultural ha d’anar 
de la mà de la salut pública, ja que fins ara 
només el vinculàvem a la cura del planeta; 
però el planeta el fem les persones i si no 
cuidem les persones, a nivell físic, espiritual 
i emocional, ens quedem sense motor de vi-
da. Dit d’una altra manera, cal més inversió 
en el creixement i no en sostenibilitat.

Per interrompre o allargar el confina-
ment s’han tingut en compte criteris 
sanitaris i econòmics. S’haurien també 
d’haver valorat els  criteris emocionals?
I tant, sens dubte. En aquest cas, però, te-
nint en compte que estem davant d’una si-
tuació de molta gravetat tant a nivell econò-
mic com a nivell de salut també entenc que 
s’hagin prioritzat altres criteris. No sóc la 
persona més adequada per dir si s’han co-
mès errors. Ara bé, igual que s’ha vetllat 
perquè l’economia i la salut estiguessin en 
les millors mans,  tinc la sensació que la sa-
lut emocional de les persones ha quedat 
en tercer lloc. I aquesta sí que ha estat una 
decisió que ha arribat tard. Només obser-
vant les experiències d’altres països, s’hau-
ria d’haver generat abans una xarxa de su-
port psicològic i emocional oficial i pública 
per donar un suport estratègic, coordinat i 
tranversal a la ciutadania. 



l
a primera passa va ser la més di-
fícil”. Dies després, quan la se-
va vida començava a tornar a 
una certa normalitat, Tom Mo-
ore recordava així el comença-
ment d’una aventura que l’ha fet 
famós per tot el món. La primera 
passa la va fer el 7 d’abril, al jardí 
de casa la seva filla petita, on viu, 
a Marston Moretain, un poble de 
menys de cinc mil habitants de 
l’est d’Anglaterra.

 Amb 99 anys i 11 mesos, Tom Moore es 
va proposar recaptar diners per la sanitat 
pública britànica (NHS, en les seves sigles 
en anglès). Durant deu dies, faria deu vol-
tes diàries al seu jardí, voltes d’uns 25 me-
tres, que Moore recorreria ajudat pel seu 
caminador: abans de fer cent anys, cent  
voltes amb l’objectiu de recaptar mil lliu-
res esterlines per recollir fons per lluitar 
contra el coronavirus.
 De fet, era el que ja estava acostumat 
a fer. Des que es va trencar el maluc, ara fa 
dos anys, Moore necessita un caminador 
per moure’s i, per recuperar-se de l’ope-
ració, la seva família l’animava a fer voltes 

Tom 
Moore:
La millor 
batalla del 
capità Tom

“Quan el món 
necessitava 

bones notícies, 
el capità Tom 

Moore s’ha 
convertit en una 

dosi d’esperança”
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pel jardí. Es tractava de fer el mateix, pe-
rò no per la seva salut, sinó per la salut de 
tots. Aleshores, el Regne Unit era un pa-
ís amb la població confinada, més de cinc 
mil morts per la covid-19 i el primer minis-
tre contagiat i ingressat a l’UCI. En un mo-
ment de gran estrès per al sistema sanita-
ri, Moore volia tenir un gest d’agraïment 
per aquells professionals que l’havien cui-
dat quan va tenir un càncer o quan es va 
trencar el maluc.
 Pensant globalment i actuant local-
ment, aquest enginyer fill de la regió de 
Yorkshire va decidir no quedar-se quiet i, 
en plena pandèmia, intentar posar el seu 
granet de sorra per ajudar des del seu po-
ble. I, de sobte, les voltes de Tom Moore al 
seu jardí van fer la volta al món.
 La història del veterà de la Segona 
Guerra Mundial que cada dia sortia a ca-
minar vestit amb americana i corbata i 
amb les medalles penjades a la solapa va 
saltar a primera pàgina de l’actualitat. 
Just quan el món necessitava bones notí-
cies, des del jardí de casa, Tom Moore s’ha 
convertit en una dosi d’esperança. 
 El 16 d’abril, desè dia, el capità Tom 
Moore va fer la volta número cent amb te-
levisions d’arreu del món retransmetent 
el moment i dues fileres de soldats for-
mant per homenatjar-lo. En aquell mo-
ment, l’objectiu inicial de les mil lliures ja 
havia quedat superat i de molt gràcies a les 
donacions de més de sis-centes mil perso-
nes. Però la cosa no va acabar aquí. Pas-
sades les cent voltes, la gent va continuar 
fent donacions a través de la xarxa... i Mo-
ore va continuar caminant.
 El 30 d’abril, el dia que feia cent anys, el 
capità Tom Moore, ascendit a coronel ho-
norari, va arribar a la recaptació de trenta 
milions de lliures, uns 33 milions d’euros, 
trenta mil vegades l’objectiu que s’havia 
marcat.
 Més de 140.000 persones d’arreu del 
Regne Unit van enviar una felicitació d’ani-
versari a Tom Moore, una persona a qui, 
un mes abans, la majoria no coneixien. Hi 
havia tantes felicitacions que no cabien a 
casa de la família Moore i va caldre dema-
nar ajuda a una escola per guardar-les al 
vestíbul, mentre un grup de voluntaris les 
classificaven per arxivar-les.
 El responsable de Correus de Mars-
ton Moretain va explicar que, per culpa de 
Tom Moore, aquest any havien tingut més 
feina a finals d’abril que per Nadal. 

ramon radó

El PErfil



no és una pandèmia per a vells. Aques-
ta és una frase que d’una manera o al-
tra molta gent té al cap en aquests 
temps inèdits i agitats. El maleït virus 
ataca tothom, però s’acarnissa parti-
cularment amb la gent gran, amb qui 
la mortalitat és enutjosament alta. I, 

per si això fos poc, vénen els experts de les UCI i dels co-
mitès de bioètica a rematar la feina plantejant l’exclusió 
dels vells davant l’escassetat de ventiladors que han dei-
xat aquests anys de qüestionables retallades sanitàries.
 A falta de l’anhelada, però encara llunyana vacuna, el 
confinament i el distanciament social són les úniques me-
sures socials que poden pal·liar una tragèdia més gran, 
convertint la solidaritat en una feliç aliada de la sort dels 
més grans; però fins i tot aquest últim i desesperat alè so-
cial té els dies comptats. La societat no pot o no està dis-
posada a suportar per més temps la paràlisi econòmica. 
I no només perquè el poder dels diners estigui ensenyant 
les seves afilades urpes, sinó sobretot perquè no es pot 
engabiar durant molt de temps la vitalitat de la joventut 
i la seva legítima necessitat d’obrir-se pas en la vida. En-
mig de la precarietat laboral en què vivim, moltes famílies 
joves són pobres o freguen la pobresa i, si no porten rela-
tivament aviat diners a casa, milers de nens baixaran en-
cara més en l’abisme de la misèria. 
 Aquests dies, hem avançat èticament a l’haver subs-
tituït l’egoisme individual dels temps de normalitat per 
la solidaritat social. Ho hem vist en la mobilització social 
i veïnal fabricant mascaretes casolanes i portant menjar 
als més grans, en l’aplaudiment als balcons, o en la coo-
peració científica internacional en pro de la vacuna; però 
aquesta col·laboració social desinteressada té els seus lí-
mits. En la nova normalitat, hem de buscar un equilibri 
entre l’energia dels que estan encara construint el seu 
projecte vital i la tranquil·litat de la gent gran. La salut 
pública no pot estar per sobre del conjunt del benestar 
social, ni pot ignorar que determinades mesures de salut 
pública a curt termini poden incrementar les desigual-
tats socials i econòmiques, provocant, a mig i llarg termi-
ni, majors crisis de salut que avui semblen invisibles als 
ulls de la immediatesa.
 Hi ha moltes formes d’entendre èticament aquesta 
pandèmia, i una d’elles sense dubte és a partir del conflic-
te generacional. Què deuen en justícia els joves als vells, i 

aquests a aquells? És una pregunta difícil que avui sobre-
vola indirectament la ment de la ciutadania i de les perso-
nes que prenen decisions crucials, tant en la política com 
en els centres sanitaris. La salut pública té com a objectiu 
la bona salut de tothom. Pressuposa amb encert que, en 
general, la bona salut comunitària millora les expectati-
ves individuals de salut. 
 Però els experts en salut pública, com és lògic, no te-
nen una resposta mèdica al conflicte entre generacions 
quan toca triar entre la salut de la gent gran i la dels més 
joves. No la tenen perquè el que està en joc és el benes-
tar de la comunitat, que és un concepte més ampli que el 
de la simple salut, atès que la definició del benestar és un 
assumpte filosòfic, i perquè el conflicte generacional so-
bre la salut i el benestar que s’està dirimint en aquesta 
pandèmia només es pot resoldre amb decisions ètiques 
sobre el que és més just, sobre el que hauria de ser una 
societat justa. I, a tot això, no hauríem de preguntar a la 
ciutadania? En democràcia, els conflictes profunds de va-
lor no els han de resoldre els experts, sinó tots els afec-
tats en condicions d’igualtat. La ciutadania necessita a 
la ciència tant com aquesta a la ciutadania. I els polítics 
han de deixar de vociferar per una vegada i escoltar amb 
humilitat i voluntat de servei, que per això volem que hi 
siguin. 

“En la nova normalitat, 
hem de buscar un 
equilibri entre l’energia 
dels que estan encara 
construint la seva 
vida i la tranquil·litat 
de la gent gran”

Àngel Puyol
Tota una vida
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dilEmEs ètics

Caritat i beneficència 
en temps de la covid-19

soraya Hernández 462 Aquesta serà la quantitat 
mínima  d’euros —la màxima 
1.015— que cobraran 
cada mes unes cent mil 
famílies un cop aprovat 
aquest mes de juny l’IMV. El 
nombre de beneficiaris es 
preveu que augmenti si les 
famílies demostren manca 
d’ingressos i vulnerabilitat 
econòmica.

Ingrés Mínim 
Vital (IMV)

Contra les crítiques de la 
patronal i d’altres entitats 
socials i religioses, el govern 
espanyol ha aprovat un 
Ingrés Mínim Vital (IMV). 
Una mesura així és caritat? 
Perjudica el teixit industrial?

e      
ls primers dies de confinament 
ens preguntàvem com ens en-
frontaríem al virus des d’una sa-
nitat desprotegida o a les con-
seqüències emocionals dels 
comiats solitaris. Ara, encara es-
poruguits, arriben notícies so-
bre la situació econòmica. S’anti-
cipava una crisi que ho faria amb 
força i ens presenta un escenari 
cru i poc esperançador: pèrdues 
massives de llocs de treball, can-

vis en els drets laborals, dificultats de con-
ciliació, manca d’oportunitats... I això quan 
una gran part de la població encara no s’ha 
recuperat de la crisi anterior. La vulnerabi-
litat és un risc real. 
 Entre les diverses propostes encami-
nades a pal·liar les necessitats de les famí-
lies, l’executiu espanyol va proposar un In-
grés Mínim Vital (IMV) per a les persones 
amb majors dificultats. Aquest concepte 
ha estat criticat per diversos sectors com 
la patronal per tractar-se d’un ajut que fa-
cilitaria “la manca d’interès en la cerca de 
feina” i per la Conferència Episcopal, amb 
una argumentació semblant. Malgrat que 
podria semblar que el color de les crítiques 
és un de concret, altres institucions soci-
als també han alçat la veu contra una renda 

universal per ser una resposta que perpe-
tuaria els problemes en lloc de crear soluci-
ons efectives a la pobresa estructural.
 I és que en temps de crisi semblaria que 
es deixa de banda l’evidència científica so-
cial i s’aposta per la caritat i la beneficèn-
cia: bancs d’aliments, possible renda bàsica 
universal... Aquest fet ens demanda reflexi-
onar sobre la seva pròpia existència en un 
Estat del Benestar. Aquestes ajudes aparei-
xen perquè el sistema no es capaç de donar 
resposta a la gran demanda? O interessa 
perpetuar la pobresa en lloc de replante-
jar-se un canvi en el model de consum o en 
els sistemes de producció capitalistes? 
 Han estat molts els professionals que 
han treballat durant anys per crear un 
sistema protector que deslligui els Ser-
veis Socials de la seva concepció de pro-
veïdors de subsistència i els col·loqui en el 
centre d’una intervenció relacional i apo-
deradora de les persones. Justament el 
Treball Social es desenvolupa com a disci-
plina i professió arrel de l’interès de les pi-
oneres per avançar-se a l’assistencialisme 
i voler conèixer les causes de la desigualtat 
per ocupar-se’n des de l’arrel. Però durant 
la Transició, el Serveis Socials es van confi-
gurar con gestors de recursos i encara a dia 
d’avui són considerats com a tal.

 Se senten actualment queixes sobre la 
importància d’aprovar un pla de treball per 
poder relacionar els ajuts a processos de 
canvi (cerca de feina, formació, justificació 
de la situació econòmica... ). Però alhora hi 
ha veus crítiques que posen sobre la taula 
el fet que una renda bàsica universal, des-
vinculada de Serveis Socials i de l’haver de 
certificar ingressos, facilitaria la desestig-
matització de les persones en situació de 
precarietat. La renda bàsica universal se-
ria, llavors, un tipus de caritat o un sistema 
evolucionat de protecció de la societat?
 En un moment de crisi com l’actual, on 
organitzacions civils i grups d’economistes 
han demanat fins i tot suspendre de mane-
ra temporal el salari mínim per tal de re-
forçar el teixit industrial i comercial, seria 
contraproduent voler esborrar formes be-
nèfiques d’ajuda que arriben on no arriba el 
sistema? Cal, per tant, demanar a les perso-
nes que justifiquin la seva situació de preca-
rietat amb l’estigma corresponent que això 
suposa? Seria ètic fer-les servir sense con-
trol de qui accedeix per universalitzar les 
ajudes malgrat se sospités que hi pogues-
sin haver abusos? Semblaria que podria 
ser equiparable al sistema sanitari públic, 
sobre el qual no existeixen aquest tipus de 
reflexions?



H i ha ocupacions que pocs volen, horaris 
que ningú desitja, disciplines en què la 
gent no es matricula en massa i fins i tot 
coneixements que per definició sempre 
arriben un dia després de quan els ne-
cessites. Podria fer una crítica demoli-
dora del marc universitari que provoca 

que, mitjançant una sèrie d’atzars i injustícies, molts do-
cents vocacionals que ho donen tot, com si es tractés d’una 
cançó d’amor, acabin avui en el darrer lloc, o més aviat “fo-
ra de lloc”, d’una universitat que tendeix cada vegada més 
a concebre l’ensenyament com a “càpsules de saber” i als 
professors com a dispensadors de les mateixes. Però avui 
em ve més de gust parlar de com des d’aquesta excèntri-
ca posició vaig entendre en què consisteix l’ensenyament.
 Durant uns anys vaig tenir la “sort” de viure aquesta 
ironia mitjançant la qual, com afirma un proverbi xinès, 
“ens castiguen els déus quan ens concedeixen els nostres 
desitjos”, o “Déu riu quan li expliquem els nostres plans”, 
segons l’enginyós conte rabínic. En fi, com deia, vaig tenir 
la dubtosa sort de dedicar-me a ensenyar filosofia a últi-
ma hora de la tarda per un sou irrisori amb el qual encara 
malviuen massa companys precaris a les nostres univer-
sitats. Vaig ensenyar molts cops a aquella hora en què els 
contorns de la ciutat es difuminen i en què un troba certa 
sintonia per preguntar-se per la forma de les coses i per les 
seves condicions de possibilitat. Per tant, el moment per-
fecte per als temes propis de la filosofia.
 Aquells capvespres al Raval no només exercien fasci-
nació sobre els múltiples escriptors de la ciutat sinó també 
sobre qualsevol professor i sobre qualsevol estudiant as-
pirant a pensador que s’asseia en aquelles aules de la Fa-
cultat de Filosofia. És inevitable que en esmentar el cap-
vespre i la filosofia un evoqui el passatge on Hegel sosté 
melangiosament que la filosofia és un saber que sempre 
arriba tard: “Quan la filosofia pinta amb els seus tons gri-
sos ja ha envellit una figura de la vida que les seves penom-
bres no poden rejovenir, sinó només conèixer; el mussol 
de Minerva només alça el seu vol en l’ocàs”. Com l’estoic o 
l’epicuri que sempre vaig desitjar infructuosament ser, en 
entrar puntualment a classe sovint pensava que si els déus 
se’n reien de tu, tu podies venjar-te i riure-te’n d’ells. I és 
veritat que, en aquell moment, a les meves classes rèiem 
molt, concretament i sovint, dels vanitosos déus i ídols de 
la ciutat, com els va anomenar Francis Bacon. Entre rialles 

i malenconia, entre converses infinites i angoixes quotidi-
anes, aquell temps va ser un bon temps que encara enyoro.
 En aquesta setmana de l’anomenat desconfinament, 
darrera l’ombra de la mort i del dolor que ens ha arrasat, 
un dels pocs moments de pau d’esperit que es poden tro-
bar és passejar pels parcs acabats d’obrir. En el primer dia 
de la fi del confinament m’he acostat a contemplar una 
d’aquestes escultures de jardí amb les quals ningú es fi-
xa. Però, sorpresa, és una imatge dedicada a la figura del 
mestre. Està formada per dues figures, un nen subjectant 
un llibre i un adult que, amb la mà a l’espatlla, guia la se-
va lectura com podria haver guiat el seu caminar amb la 
mateixa posició protectora. Allò que més em crida l’aten-
ció, com sempre em passa, és el gest mínim que dona grà-
cia a la composició, en aquest cas la manera en què la mà 
del professor es posa delicadament sobre l’espatlla de l’in-
fant. Tot el sentit de l’escultura descansa sobre aquest 
lleu contacte físic entre educador i educat, en la mane-
ra en què es representa la tutela, aquests noms sota els 
quals es desplega i eleva el que anomenem ensenyament, 
per sobre de la mera transmissió de continguts.
 Avui, que tants i tants professors hem donat, seguim 
donant i donarem tot el que calgui perquè continuï la for-
mació dels nostres estudiants, ens trobem sumits en una 
angoixa mitigada per l’alegria de trobar-nos amb els nos-
tres estudiants que troben a faltar, segons ens diuen, les 
classes presencials. Aquesta inquietud es deu a la insensa-
tesa de suggerir que el breu fil de comunicació virtual amb 
el qual ens aferrem al retrobament, en aules inexistents on 
no podem veure la cara dels nostres estudiants, es podria 
convertir en un nou paradigma educatiu.
  Jo sé que la pantalla mai substituirà aquells capves-
pres del Raval i la majoria dels professors també ho saben. 
Em pregunto qui riurà a les classes virtuals o xerrarà als 
passadissos. Totes aquestes coses fan del temps de l’en-
senyament un temps per a la vida i confio, espero i somio 
que ho sapiguem valorar abans que els passos fets fins 
ara es converteixin en permanents. Vulguin els déus que, 
per una vegada, el coneixement i la valoració adequada 
del que teníem permeti que el mussol de Minerva no arri-
bi irreparablement tard.

professora de Filosofia política a la universidad carlos iii de madrid

alicia cargía ruiz
Filosofia al capvespre

Alicia García Ruiz és filòsofa, sociòloga, politòloga i
professora de Filosofia política a la Universidad
Carlos III de Madrid
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tEndènciEs

Comprar 
a prop de casa

juditH vives

La pandèmia ha fet que molts ciutadans hagin redescobert els valors 
del petit comerç: seguretat, especialització, experiència, bon tracte, 
confiança i sostenibilitat, entre molts altres.

F
a tres mesos ni ens ho haguéssim 
plantejat. Però ara, mentre anem 
superant les fases de la desesca-
lada, ens trobem que el comerç de 
proximitat s’ha convertit en una 
tendència a l’alça. Amb les grans 
superfícies tancades i més temps 
per destinar a comprar productes 
essencials, moltes persones han 
redescobert el plaer de consumir 
al petit comerç. 
   En primer lloc, per una qüestió 

de seguretat. A les botigues petites és més 
fàcil mantenir les distàncies i garantir la hi-
giene. En termes general, el tracte també és 
molt més proper i càlid. Per últim, és clar, 
hem pogut redescobrir la qualitat que ens 
ofereixen els comerços de proximitat, l’es-
pecialització i l’experiència. 
 Així, el comerç de proximitat que vivia 
abans de la crisi un moment de reestructu-
ració, pot sortir beneficiat de la situació. Se-
gur que hi haurà qui seguirà preferint com-
prar en grans superfícies impersonals o per 
internet. Fins i tot en això les petites boti-
gues de barri s’han espavilat aquests di-
es, i han trobat la manera de poder oferir 
serveis a distància ni que sigui posant en 
marxa solucions tan simples com un servei 
d’atenció per WhatsApp.   
 Els experts avisen que el consum de 
proximitat afavoreix l’economia, l’ocupa-
ció i l’emprenedoria local. En la crisi econò-
mica que ja albirem, serà necessari apostar 
per aquest tipus de comerç. Serà un win-
win també per als consumidors, que gua-
nyaran una atenció més personalitzada, un 

assessorament més proper i més garanties, 
confiança i seguretat. 
 A més a més, els petits comerços con-
tribueixen a la vida dels barris i repercutei-
xen en el benefici de la comunitat. Només 
cal pensar amb la tasca voluntària que fan 
moltes petites botigues, que tenen cura de 
les persones grans que viuen soles. A nivell 
de sostenibilitat, i amb la crisi climàtica que 
també ens amenaça, el retorn al comerç de 
proximitat pot ser una bona mesura pal-
liativa pel planeta.  
 Ara moltes campanyes institucionals 
ens recorden la importància de donar su-
port al comerç local, i sorgeixen noves ini-
ciatives d’impuls als productes “km 0”. Tot 
plegat esperem que faci sorgir també un 
consumidor més compromès amb l’eco-
nomia local, més exigent amb la qualitat 
dels productes que consumeix i més cons-
cienciat amb la sostenibilitat econòmica i 
ambiental.

Un cop superada la pandèmia del 
coronavirus, un 58,9 per cent de 
la població preferirà buscar 
productes de proximitat, segons 
es desprèn de les dades del 
baròmetre Consum i compra dins 
i fora de la llar, publicat per 
AECOC Shopperview en 
col·laboració amb l’agència 
40dB. Aquest informe indica que 
els consumidors també tindran 
un control més gran sobre els 
preus i la qualitat dels productes.

més control 
sobrE El PrEu i 
la Qualitat

en col·laboració  
amb Finques Pous



H em estat sols. Hem sobreviscut aïllats. I 
ho hem fet voluntàriament, tot i que les 
normatives també ens hi empenyien. 
La recent experiència humana comu-
na  —no només a escala local o prope-
ra sinó realment global—, enmig de la 
covid-19, ens permet reconsiderar si la 

“sociabilitat” humana és realment essencial o bé un sim-
ple tret freqüent de la nostra “manera de viure”.
 D’egoistes, solitaris, ermitans, tímids, etc., n’hi ha ha-
gut i n’hi haurà sempre. No és el cas de la majoria dels hu-
mans, ja que —en circumstàncies no excepcionals—  for-
mem famílies, tenim amics, endeguem associacions, 
establim vincles, viatgem a llocs diferents de casa nostra 
i, en general, ens agrada estar enmig de la gent. Revisant 
l’hivern i la primavera del 2020, m’he preguntat: podríem 
viure sempre “separats”?
 Aristòtil insistia —com tants grecs des de l’inici de la 
filosofia— en el caràcter naturalment social de l’ésser hu-
mà. A més de ser un “fet”, el solem justificar per la fra-
gilitat biològica, el desenvolupament del llenguatge, la 
distribució del treball i un munt d’altres arguments con-
sistents. Altres —Hobbes, Locke, Rousseau— van teo-
ritzar que, tot i certa base sociobiològica, la vida cívica 
era fruit d’un hipotètic “pacte”, una mena de contracte 
posterior a l’imaginari estat “natural”. Família, amistat 
o empresa podrien ser aleshores “invents humans”, no 
espontanis. Deixant de banda aquestes rellevants teori-
es filosòfiques, què en pensem d’aquest “aïllament social 
voluntari” (ASV) al qual hem estat sotmesos?
 Aquest “no-contacte” entre algú i la societat es po-
dria considerar com una patologia; no és el cas. Tampoc 
té a veure amb certes estones de solitud, que tots hem 
necessitat. Aquest ASV és estimulat heterònomament 
però fonamentalment “autònom”, voluntari. De durada 
incerta, genera certa angoixa: no en tenim pas tot el con-
trol. És cert que no hem estat engarjolats, però respon a 
un terrible i sòlid imperatiu categòric: és un “deure”, de 
manera que seria irracional —”immoral”, diria Kant—  no 
obeir-lo.
 Les dades víriques no acostumaven a dur a l’aïlla-
ment social global. Les persones ens podem exclou-
re per violència domèstica o crisis familiars, discapa-
citats o pèrdua de vista o audició, el fet de residir —pel 
que sigui—  sols a un habitatge, l’atur o l’envelliment, 

certes adversitats socials greus o de transport, i més re-
centment també per l’escletxa digital. I ara, per por a la 
covid-19!
 És més fàcil ser un Robinson Crusoe o un Chuck No-
land (en Tom Hanks fent de nàufrag, a la pel·lícula de Ze-
meckis) que un Tarzan o un Mowgli: encara sort que el re-
cent aïllament ens ha agafat ja grans o bé envoltats d’una 
família i d’accés “wifi” (entreteniment i informació). Si no, 
s’ho imaginen?
 Si suposéssim —només com a experiment mental—  
un ASV permanent, en descobriríem conseqüències dra-
màtiques: afectives, per la no compartició de sentiments 
i pensaments; de desenvolupament relacional; d’autoes-
tima i sentit del dia a dia, etc., a part del drama econòmic i 
d’abastiment. Força sociòlegs havien denunciat Internet 
i els mòbils com a causa d’aïllament social perquè afavori-
en activitats sense interacció física amb el món. En canvi, 
ara són una esperança. De fet, la creativitat, la tecnologia 
i la psicologia positiva ens han mantingut desperts en les 
setmanes de “distanciament social” viscudes. És clar que 
necessitem fer petons, abraçar-nos, mirar-nos als ulls de 
debò i fins i tot manifestar-nos plegats o trobar-nos a fes-
tes i fires: per això confiem que aquest ASV sigui només 
“temporal”.

xavier serra
Aïllament social voluntari
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Xavier Serra és professor de Filosofia de l’Institut Carles
Rahola de Girona i un dels promotors de la revista 
‘Filosofia ara!’

professor de Filosofia de l’institut carles rahola de Girona
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“Força sociòlegs 
havien denunciat 
Internet i els 
mòbils com causa 
d’aïllament social; 
en canvi, ara són una 
esperança”
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— La depreciació 
social de la gent 
gran ha augmentat 
moltíssim; cal aturar 
ja la gerontofòbia.  

— Cal recuperar el 
respecte que s’ha 
perdut cap a la gent 
gran; si som on som 
és gràcies a ells. 

(Mungia, Biscaia, 1961) és 
doctora en Drets Humans i 
llicenciada en psicologia i 
teologia per la Universitat de 
Deusto, al País Basc, és 
màster en bioètica i ètica per 
a la construcció social. 
Professora d’ètica també a 
Deusto, és membre de 
diversos comitès d’ètica i 
assessora del govern basc i 
la Diputació de Biscaia en 
temes d’ètica i serveis 
socials. Els últims anys ha  
treballat aspectes com el 
bon tracte i maltractament, i 
autonomia i dependència. 

(Barcelona, 1963) és infermer 
especialista en Infermeria 
geriàtrica i gerontològica. 
Ha estat director de la 
Residència Assistida Santa 
Rosa a Mollet del Vallès i és 
director de desenvolupa-
ment corporatiu a Serveis 
Funeraris de Barcelona-
Mémora. Comparteix els 
seus pensaments sobre 
l’envelliment, les cures, la 
gestió de les emocions i com 
trencar el tabú de la mort al 
blog www.catadevida.com. 

maria jEsús 
goikoEtxEa

josEP  
París

l a convErsa
rEsidènciEs i coronavirus
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Les xifres de morts en les residències de 
gent gran creuen que evidencien una mala 
relació de la nostra societat amb aquesta 
realitat? O són simplement un fet lògic 
tenint en compte la concentració absoluta 
de persones d’edat que hi resideixen? 
maria jEsús goikoEtxEa —Jo crec que la 
realitat del que ha passat visibilitza quel-
com que estava ocult però que ja ocorria 
prèviament. La mala relació entre els sis-
temes sanitaris i de serveis socials en re-
lació a les cures de les persones grans en 
els centres residencials i els problemes de 
coordinació entre els dos sistemes eren 
previs. En aquest moment tot això s’ha 
evidenciat per l’aparició d’un virus tan ter-
rible com aquest i tant difícil de controlar.  

josEP París —Hi estic d’acord. El que s’ha 
evidenciat precisament és la fragilitat del 
sistema d’atenció a la gent gran que està 
institucionalitzada, situació que s’afegeix 
a la fragilitat que les mateixes persones 
grans ja tenen de per si, en determinats 
segments d’edat. Cal pensar que la realitat 
del món de l’atenció a la gent gran institu-
cionalitzada ha canviat molt, en els últims 
anys: hi ha un percentatge elevadíssim de 
persones grans que estan ingressades que 
són molt fràgils, cosa que potser fa vint o 
25 anys això no passava. Aquesta situació 

–com altres que hi ha hagut, perquè les per-
sones grans que moren per fragilitat o quan 
hi ha una campanya de grip més agressiva  
també suposen xifres molt elevades– s’ha  
concentrat molt en el temps i ha posat so-
bre la taula aquesta doble fragilitat. De fet,  
fins i tot jo diria triple fragilitat, perquè en 
l’àmbit de l’atenció a la gent gran, els pro-
fessionals de l’àmbit de la geriatria i de la 
gerontologia en ocasions són els parents 
pobres del sector. 

m.j.g. —És cert que moltíssimes persones 
grans que estan en residències són perso-
nes fràgils o molt fràgils, i probablement 
no tenia sentit un tractament intensiu o 
ingressar en un hospital d’aguts si es con-
tagiaven i es posaven greus, però jo voldria 
reflexionar sobre la falta d’atenció sanità-
ria en general cap a aquestes persones, en 
la mesura que anteriorment a la covid en 
realitat ja vivien confinades i discrimina-
des. Penso que s’ha trencat el pacte soci-
al intergeneracional que teníem en la me-
sura que les persones grans dependents 
són separades de la seva comunitat natu-
ral i confinades en centres. I aquest confi-
nament excloent, unit a la seva pròpia fra-
gilitat i a la falta de polítiques i estructures 
sociosanitàries per atendre aquesta reali-
tat, han provocat el desastre.

moderat Per
joan salicrú

A les residències d’avis 
han mort gairebé vint mil 
persones, segons dades de 
finals de maig, una part molt 
important –alguns parlen de 
dos terços– de les defuncions 
per Coronavirus. Un gerro 
d’aigua freda que ha fet 
emergir una realitat que no 
acostumem a tenir en compte 
i sovint volem amagar. 



Recordo que les polítiques que s’han po-
sat en marxa durant aquestes setmanes 
han estat per a hospitals i per a l’atenció 
primària; els centres de gent gran no hi es-
taven inclosos. És per això que cal lamen-
tar no només el gran nombre de morts que 
hi ha hagut, que és molt greu, sinó com de 
malament han mort aquestes persones 
per falta d’atenció pal·liativa en molts cen-
tres que depenien del sistema sanitari. 

j.P. —Hi coincideixo del tot. Com de mala-
ment han mort, el mal que han pogut pa-
tir en els seus últims dies de vida, perquè en 
molts casos no hauran entès res, per la seva 
pròpia fragilitat o pels processos d’alzhei-
mer o demència que ja poguessin tenir...  no 
hauran entès perquè aquelles rutines que 
seguien se’ls han trencat, perquè aquella 
cara coneguda l’han deixat de veure... pen-
sar en tot això és una situació molt dura, 
tant si ens posem a la pell de les persones 
que ho han pogut viure com en la dels pro-
fessionals que estaven allà, que no estaven 
preparats per a aquesta atenció de catàs-
trofe. Perquè hem passat a ser un sistema 
sanitari de catàstrofe, en el qual els profes-
sionals estaven poc preparats. Parlem d’un 
sector que està abandonat per les instituci-
ons, on les ràtios –la relació entre residents 
i professionals– són sovint penoses, on no 
hi ha una excessiva qualificació... Aquesta 
situació ens ha enxampat absolutament 
desprevinguts i, en canvi, marcarà el nostre 
present i sobretot el futur. Probablement 
també es descobrirà alguna vocació oculta, 
eh? No tot serà negatiu... 

m.j.g. —Totalment d’acord. Jo crec que  
els professionals dels serveis socials en 
general i dels institucionalitzats   espe-
cíficament han estat els autèntics herois 
d’aquesta pandèmia.

–En quina mesura el que ha passat en les 
residències els ha sorprès? S’ho esperaven?
m.j.g. —En el meu cas sí que ha estat una 
sorpresa en el sentit que jo confiava en 
què la discriminació sanitària no fos tan 
greu. I sí que ho ha estat. L’àmbit de les 
residències és al qual més tard han arri-
bat les EPIs, els tests, l’atenció primària, 
el que més s’ha trigat en organitzar...  ha 
estat una sorpresa el poc suport que han 
tingut els centres residencials en gene-
ral. També ho ha estat la resposta que s’ha 

donat a tot el que passava des de les polí-
tiques públiques, que ha estat l’aïllament i 
prou. Sense cap tipus de valoració, simple-
ment pensant que l’aïllament era innocu, 
que no ho era, i molt menys en les perso-
nes grans institucionalitzades… de mane-
ra que el patiment ha augmentat.  
 La raó de fons de tot el que estic ex-
plicant és el model que hi havia: un model 
aparentment sanitaritzat, que els perme-
tia a les polítiques sanitàries i al sistema 
sanitari entendre que les persones dels 
centres de gent gran estaven efectiva-
ment ateses. I no era així, ni hauria de ser 
així, segons el meu parer: no crec que la so-
lució sigui augmentar la sanitarització. El 
model vigent “aparentment sanitarizat”,  
ha permès al sistema sanitari oblidar  to-
ta aquesta població de la xarxa universal 

gratuïta que assegura el dret a l’assistèn-
cia sanitària als ciutadans d’aquest pa-
ís, i la realitat que ha emergit és que ni els 
professionals estaven prou preparats ni 
els recursos eren suficients.  Cal destacar 
que persones que estaven en els seus do-
micilis, amb situacions de dependència si-
milars... han tingut unes taxes de mortali-
tat molt menors! Amb el mateix nivell de 
fragilitat, resultats molt diferents. La fra-
gilitat no ho explica tot, vaja: el confina-
ment dels centres  i l’exclusió de les perso-
nes que hi viuen també hi té alguna cosa a 
veure.  

Josep, Maria Jesús Goikoetxea parla 
clarament de “discriminació sanitària” per 
part de sistema cap a les persones que 
viuen a les residències. Coincideixes amb 
la seva apreciació?
j. P.— El fet d’haver estat els últims indrets 
on s’han posat mitjans i en els quals s’ha 
focalitzat l’atenció... ha suposat una discri-
minació, sigui sanitària o no. I sí, és cert, no 
s’ha de sanitaritzar el món de les residèn-
cies però sí que s’han de dotar dels profes-
sionals idonis per atendre aquestes perso-
nes: el fet que hi hagi un professional de la 
salut dirigint, optimitzant, cuidant les po-
lítiques d’aquesta residència no significa 
necessàriament que parlem d’una sanita-
rització. De vegades es planteja: bé, és que 
en les residències no té perquè haver-hi 
oxigen. Ja, però és que persones grans que 
estan sent cuidades a casa tenen oxigen al 
seu domicili. Doncs si el seu domicili és la 
residència... n’han de poder tenir. 
 A mi sí que m’ha sorprès la rapidesa i la 
virulència del virus. Ningú s’esperava la ra-
pidesa dels contagis en les residències; jo 
almenys no m’ho esperava. Crec que no hi 
va haver capacitat de reacció institucional 
i en alguns casos també vaig percebre una 
mena de vergonya en determinats centres 
en poder reconèixer que havien persones 
infectades per la covid-19. Els preguntaves 
a alguns d’aquests centres els percentat-
ges de persones que podien tenir els símp-
tomes... i era com reconèixer que hi havia 
alguna cosa que no funcionava i que era 
millor dir que no tenien a ningú afectat. 
Després s’ha vist que no era així i hi ha ha-
gut xifres d’escàndol.

m.j.g. –Estant d’acord en el gruix del que 
deies ara, Josep, sí que difereixo en una 
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—Cal lamentar el 
gran nombre de 
morts i també com 
de malament han 
mort, per falta 
d’atenció paliativa 
en molts centres 
que depenien del 
sistema sanitari. 



qüestió: la covid-19 no la coneixia ningú 
i per tant no era capaç de tractar-la cap 
professional d’un mitjà residencial, per 
molt que estigués ben format en geriatria. 
Per tant, el fet que hi hagi una dotació cor-
recta dels centres residencials en relació 
a les necessitats que tinguin les persones 
no pot en cap cas suposar un abandona-
ment per part de les institucions sanitàri-
es de les situacions que sorgeixen. El mi-
llor geriatra no sap tractar la covid-19. Ni 
el millor gerontòleg ni el millor infermer. 
Al món hospitalari s’ha anat aprenent, a 
poc a poc, com tractar-la, però això no s’ha 
traslladat a les residències. I el que no po-
dem és seguir pensant que els centres re-
sidencials han de tenir la responsabilitat 
sobre l’atenció sanitària, perquè això su-
posa una clara discriminació per a les per-
sones que hi viuen. Una discriminació do-
ble: ser exclòs de la seva comunitat natural 
i ser atès per un sistema (en l’atenció a la 
dependència) de copagament en lloc de 
per un d’universal. Cal dir-ho clarament: 
les necessitats sanitàries davant d’una 
malaltia nova de qualsevol ciutadà s’ate-
nen en el medi sanitari; no s’atenen al me-
di residencial depenent dels Serveis Soci-
als. Una altra cosa és que si una persona 
és molt fràgil no tindrà sentit traslladar-la 
per a un tractament agut, treure-la de la 
residència, i haurà de ser el mitjà sanitari 
el que s’acosti i decideixi si cal fer una hos-
pitalització al domicili, establir cures pal-
liatives... La sortida d’aquesta crisi pot ser 
una gran sanitarització, la qual cosa vol dir 
més exclusió de la gent gran, que ja està 
sent exclosa; el nostre model és d’exclusió.

j. P.— Mira, ara parlo com a exdirector 
d’una residència geriàtrica durant nou 
anys, una residència pública, amb gestió 
privada, on teníem infermera 24 hores al 
dia. Si tu tens personal qualificat que sap el 
que és una malaltia infecciosa –encara que 
sigui desconeguda–, si té els mitjans sap 
com tractar-la,  perquè en les residències 
hi ha hagut en altres moments persones 
ingressades amb malalties d’aquest tipus 
i que s’han pogut tractar. En aquest sentit 
sí que és veritat que la velocitat amb què 
ha passat tot ens ha passat per sobre. Per 
tant en aquest punt jo sí que discrepo amb 
la Maria Jesús perquè crec que, tenint pro-
fessionals de la salut competents, formats 
i qualificats, es poden solucionar molts 

problemes de salut que existeixen en una 
residència. La línia entre el que és sanitari 
i el que és social és molt fina, és individual 
perquè funciona diferent en funció de ca-
da persona i perquè la percepció de la per-
sones ingressada també és diferent en ca-
da moment. Sí que coincideixo en què ara 
no crec que sigui el moment per sanitarit-
zar les residències però és que les residèn-
cies de persones grans no són aquells es-
pais substitutoris de la llar dels quals ens 
parlaven fa quinze o vint anys; la realitat 
és una altra. I és una altra perquè les prò-
pies institucions, abans de la pandèmia, ja 
eren unes institucions maltractadores de 
la gent gran, perquè el fet que una perso-
na amb un nivell de dependència determi-
nat, amb una fragilitat determinada, hagi 

d’estar esperant durant mesos o anys a 
què li facin una valoració, a què li adjudi-
quin un servei d’atenció a domicili, a què li 
puguin adjudicar una plaça pública de re-
sidència... ja era una discriminació. Sí d’al-
guna cosa espero que hagin pres nota els 
responsables polítics és de no seguir mal-
tractant la gent gran d’aquesta manera ni 
als professionals que treballen amb ells. I 
també de la necessitat que un professio-
nal d’aquest àmbit cobri igual en una resi-
dència que en un hospital. Les discrimina-
cions afecten transversalment molts dels 
elements que integren una residència. Jo 
–sóc pessimista–, dos mesos enrere de-
ia que no vivíem en una societat cuidado-
ra perquè aïllem la dependència, la mort, 
la fragilitat... i en canvi aquests dies sí que 
hi ha iniciatives que m’han donat una mica 
de llum i em fan pensar que la societat s’ha 
tornat cuidadora, perquè ens hem preocu-
pat dels que tenim a prop... ara, no sé quan 
ens durarà, això, també cal dir-ho. 
 
Com ho veu María Jesús Goikoetxea? És op-
timista respecte un possible canvi de l’estat 
d’opinió en relació a les residències per part 
de la societat i de les administracions?
m.j.g. —M’agradaria anar una mica enre-
re. El sistema sanitari funciona d’una ma-
nera determinada i el valor fonamental n’és 
la salut; la resta de drets queden limitats 
per aquest. El sistema de Serveis Socials, 
en canvi, no protegeix la salut: en aquest 
cas el valor fonamental és la interacció so-
cial, perquè desenvolupa o protegeix l’au-
tonomia d’aquesta persona intentant ga-
rantir-ne la seva inclusió. Bé: la persona 
gran és molt fràgil i necessita les dues co-
ses, d’acord. No estic, com deia, en contra 
de la dotació sanitària a les residències per 
a les activitats de manteniment de la sa-
lut, però sí que es pagui a través del copa-
gament. Aquí és on hi ha la discriminació. 
Lògicament, quan el valor salut entra en un 
medi on el valor prioritari no és la salut, ha 
d’aprendre a funcionar d’una altra mane-
ra: un no viu en un hospital, viu en una re-
sidència, viu a casa i a les nostres cases no 
sempre la salut és el prioritari –hi ha vega-
des que mengem el que no convé o no ens 
prenem la medicació adequada–. On vull 
anar a parar? No es pot tenir una persona 
durant 2 o 3 anys, els que visqui, en un hos-
pital o quasi hospital que protegeix la seva 
salut, amb la resta de  drets limitats, com si 
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— Hem passat a ser 
un sistema sanitari 
de catàstrofe, 
amb professionals 
que estaven poc 
preparats. Cal tenir 
clar que parlem 
d’un sector que 
està literalment 
abandonat per les 
institucions.
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estigués en una pandèmia permanent. La 
satisfacció de vida d’aquestes persones és 
dolenta i també la seva qualitat de vida.   

j. P. —Jo no he comentat res sobre el tema 
econòmic: estic totalment d’acord amb tu. 
Però sí discrepo en relació al que deies del 
valor prioritari. Per a mi no és un valor pri-
oritari, la salut; ni en un hospital ni en una 
residència: la salut és un valor universal. 
També és una qüestió de criteri: la salut 
no és la glicèmia, ni una dieta hipocalòri-
ca o menjar un triturat. Va molt més enllà. 

m.j.g. —O estar en un saló permanentment 
rodejat de vint persones, sense donar cap 
valor a la privacitat...
j. P. —Absolutament d’acord. En la realitat 

en la qual vivim, o tornem a situacions de 
terceres i quartes generacions a casa –que 
és una possibilitat encara que la veig molt 
llunyana–, o ens haurem de creure que per 
a les persones que viuen en una residència 
aquest és la seva llar. I si ens els creiem lla-
vors hem de canviar molts paradigmes.

Per acabar: quines reflexions ètiques 
podem treure del que ha passat, tot i que 
encara estiguem dins de la pandèmia?
m.j.g.—En primer lloc, la necessitat d’una 
major professionalització del personal 
dels centres, tant des d’un punt de vista 
tècnic com ètic, precisament: en el camp 
de la gent gran aquest em sembla fona-
mental. I això també s’ha de reconèixer en 
els seus sous. En segon lloc: cal fer un es-
forç molt gran perquè, com diu Adela Cor-
tina, la gerontofòbia no avanci més; l’hem 
d’aturar. En aquesta crisi ha augmentat 
moltíssim la depreciació social a la gent 
gran. He sentit molts comentaris respec-
te la poca utilitat que tenen “els vells” o 
preguntant-se: “Si no són útils... per què 
gastarem cinc respiradors en ells?”. Una 
tercera qüestió és la inclusió: no podem 
seguir apostant per models excloents, que 
limiten drets com la llibertat, la intimitat, 
la propietat, la informació, la imatge... hi 
ha centres que donen per fet que tot això 
està permès quan una persona és depen-
dent o discapacitada. L’ètica, com a des-
envolupament dels valors morals que res-
pectin la igual dignitat de les persones, i 

conseqüentment la seva estima i bon trac-
te, ha de ser el pilar de tot això.

j. P. —Cal trencar els estigmes que s’hagin 
pogut posar sobre de la taula, recuperar el 
respecte cap a la gent gran, que aquests di-
es s’ha perdut. Cal subratllar els èxits dels 
que ens precedeixen: si som on som és per 
ells. En relació a això, ara tenim una gran 
oportunitat amb els nens: és possible que 
hagin patit la mort d’un avi o de l’avi d’un 
amic i és important treballar ara amb ells 
per recuperar aquest respecte. També es-
pero que les institucions hagin après que el 
sector de la gent gran no ha de ser lucratiu i 
estar en mans d’empreses privades que són 
autèntics hòldings, als quals els és igual la 
ràtio o la qualificació dels professionals.  

— No podem seguir 
apostant per models 
que limiten la 
llibertat, la intimitat, 
la propietat... en 
centres que ho 
donen per fet 
quan són persones 
dependents

— O tornem a 
situacions de 
terceres i quartes 
generacions a casa  
o ens haurem de 
creure de veritat 
que pels que viuen 
en una residència 
aquest és la seva llar.
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amb el patrocini de la  
Fundació Capitalisme Conscient

e
n una empresa com Kriter Softwa-
re com s’apliquen els pilars del 
Capitalisme Conscient?
El nostre propòsit com a empresa és 
que els nostres clients aconseguei-
xin el seu objectiu i, per tant, els hem 
de conèixer tant com puguem. Per 
aconseguir-ho, necessitem l’escolta 

activa i la plena consciència de les persones 
que formem l’equip.  Això no s’aconsegueix 
si hi ha patiment per no poder compagi-
nar la feina amb les necessitats personals 
i familiars, si no et sents valorat o valorada 
professionalment, respectat com a perso-
na o si no hi ha adaptació i respecte per les 
creences espirituals de cadascú, etc. Pro-
curem també col·laborar en projectes soli-
daris, globals o de la comunitat local, en la 
mesura que ens és possible. Apliquem molt 
l’autogestió i això ens dona bons resultats 
tot i que, en una orientació de 24 hores/7 
dies la setmana, també ens exigeix molt, 
de vegades massa, i en això també hem de 
ser autocrítics. Tenim encara un llarg camí 
per recórrer pel que fa a la “desconnexió la-
boral” en aquest món hiperconnectat que 
busca la immediatesa. 

En un món cada cop més tecnològic i di-
gital, la consciència quin paper hi juga?
La qüestió és centrar-se en allò que vo-
lem ser, sense entrar en els espais d’inti-
mitat de ningú. No ens ha d’impactar tant 
quin moment vivim sinó la nostra voluntat 
de ser, sense provocar sofriments ni càr-
regues externes. Si amb les nostres acci-
ons podem millorar la vida dels altres, sens 
dubte ens sentirem millor. 

En aquesta nova crisi econòmica provo-
cada per la covid-19, el moviment Capita-
lisme Conscient què hi pot aportar?
El sistema actual ja no és capitalisme. És 
una salvatjada! Fa anys que vam abando-
nar aquell model que aportava prosperitat 
a cada vegada més persones. Avui vivim un 
capitalisme especulatiu que empobreix es-
piritual i materialment les persones i ho fa 
explotant la cobdícia i altres baixeses hu-
manes. Ens hem deixat portar per la ma-
ximització dels beneficis sense tenir en 
compte els estralls que causem al nostre 
voltant. Des de Capitalisme Conscient pre-
diquem que el nostre benestar no ha de ser 
a costa dels altres. Tant senzill i antic com: 
tractem igual com ens agradaria ser trac-
tats. Això és l’ètica. Per tant, sigui quin si-
gui el nostre paper dins l’empresa, hem de 
rebre un tracte digne i la compensació justa 
pel nostre esforç. Aquesta filosofia ha d’ar-
ribar a tot l’entorn (proveïdors, clients, in-
versors, treballadors, comunitat, medi am-
bient, etc) . Fins i tot s’ha de ser respectuós 
amb els competidors, perquè ens ajuden a 
millorar. En definitiva, beneficis sí (sense 
guanys no hi hauria impostos i com a con-
seqüència tampoc serveis públics), però no 
a costa de sofriment aliè. 

En una crisi com l’actual és bo que les 
empreses es qüestionin el seu propòsit?
El primer pilar del Capitalisme Conscient 
és el propòsit superior.  Fixem-nos com el 
coronavirus ens ha canviat el focus.  El pro-
veïment de les necessitats bàsiques de les 
persones ha passat a ser l’objectiu i no el 
benefici. Aquest és un propòsit superior!   

Joan Mora: “Beneficis sí, però 
no a costa de sofriment aliè” 

redacció

El fundador i director de l’empresa Kriter Software defensa 
la importància i els fonaments de la filosofia del Capitalisme 
Conscient en una crisi econòmica com l’actual.

caPitalismE consciEnt

Si l’emprenedoria es fa des d’un lideratge 
conscient i amb propòsits elevats, la con-
seqüència és una cultura conscient que 
guia tots les accions de la qual participa 
l’empresa.

La filosofia Capitalisme Conscient se cen-
tra en l’empresa. Avui ens manquen lí-
ders conscients també en altres àmbits? 
Fixem-nos que si canviem empresa per 
institucions (Parlament, Govern, Ajunta-
ment, etc), si canviem inversor per ciuta-
dà,  treballador per funcionari, competidor 
per partits polítics, etc... Tot és el mateix.    
Tots els àmbits de la vida necessiten un 
abordatge conscient. Aquest és un procés 
transversal que ens aporta però també ens 
obliga a tots, individualment, a ser actors 
reflexius: administradors i administrats.
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En quin moment de la història hem de 
trobar l’origen de la correcció política?
L’expressió political correctness apareix a 
principis dels 80 als Estats Units per de-
nunciar la pretensió hegemònica de la re-
volució conservadora que volia entronitzar 
el neoliberalisme com “la fi de la història”. 
Anècdotes a part, la correcció política sem-
pre ha existit, però amb altres noms. Nietz-
sche, per exemple, parlava de l’Aidos, defi-
nida com “l’emoció o el terror d’ofendre als 
déus, als homes i a les lleis eternes”. Sinò-
nims? El “què diran”, la doxa, les regles per 
a triomfar... Sempre ha existit un estereo-
tip sociocultural imposat per la majoria que 
constreny la conducta dels altres.

En general, en el pensament política-
ment correcte es tenen més en compte 
les emocions que la raó i la lògica?
Recórrer a les emocions és fonamental per 
neutralitzar la racionalitat crítica. Christia-
ne Rochefort, l’autora de la famosa novel·la  
El repòs del guerrer, explica que es va que-
dar sense publicar quan va decidir escriure 
no per generar plaer sinó per generar refle-
xió. Però el pensament políticament correc-
te no és ingenu. Té una estratègia teòrica, 

basada en el càlcul o en allò que els filòsofs 
anomenen la raó instrumental. A Teresa 
d’Àvila, per exemple, la volien fer, després 
de la seva mort, santa i doctora. Doncs bé: 
per aconseguir-ho van haver de fabricar-li 
una biografia a l’estil barroc que aleshores 
es portava i així va desaparèixer de la seva 
vida tot allò que els va semblar inconveni-
ent. Per exemple, perquè pogués ser consi-
derada “la santa de la raça”, no hi havia ni 
rastre de la seva sang jueva.

L’origen de la correcció política era aca-
bar amb els prejudicis i la discriminació. 
Avui encara té aquesta funció?
L’objectiu actual és consolidar el poder po-
lític o el sistema econòmic d’una minoria i 
perquè això passi cal aconseguir convèncer 
la majoria que això va a favor del seu inte-
rès i aferrar la capacitat crítica, ja que no-
més aquesta podria demostrar que “el rei 
va nu”, és a dir, que el que presenten com a 
bé públic és molt particular.

Això vol dir que avui la correcció política 
no afavoreix la convivència?
Per a poder conviure cal coincidir. No tot 
acord és dolent per principi. Al contrari, de 

manuEl-rEyEs matE

Conversem amb Manuel-Reyes Mate (Premi Nacional d’Assaig, 
2009), un dels filòsofs espanyols que més ha reflexionat sobre 

la dimensió política de la raó i sobre el paper de la memòria.

maria coll

“Per escapar de la 
tirania de la doxa, res 

com el judici”
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fet, no parlem per entendre’ns, és a dir, per 
arribar a una entesa? I aquest acord raonat 
inclou el respecte al dissident, perquè qui 
raona és conscient dels límits del seu pro-
pi raonament. El problema és quan la coin-
cidència no és el resultat d’un ús responsa-
ble de la llibertat o de la raó crítica sinó de 
la pertinença a la tribu. Aquesta identitat 
tribal no atén a raons sinó a sentiments, tò-
pics o prejudicis que considera el dissident 
o al diferent, un enemic. En aquest sentit, el 
romanticisme va ser molt il·lustratiu. 

Per què?
Durant aquest moviment hi va haver qui —
com va ser el cas del filòsof alemany Her-
der—, per oposar-se a la política napoleòni-
ca que volia imposar com fos a Europa una 
política basada en els ideals revolucionaris 
de llibertat, igualtat i fraternitat, no se li va 
acudir res més que convocar elements tan 
irracionals com la sang i la terra, o tan passi-
onals com la religió i la llengua. I amb aques-
ta quàdrupla es va forjar un tipus d’iden-
titat nacional que per les seves creients 
encarna la correcció política i no afavoreix 
certament la convivència.

En aquest moment és exagerat afirmar 
que la correcció política s’ha convertit en 
una tirania?
La correcció política, quan més discre-
ta és la seva presència, més tiranitza. En 
aquests moments la seva tirania és particu-
larment extrema. Avui la correcció política 
es pot anomenar de moltes maneres, però, 
en aquest moment, allò que la caracterit-
za és haver segrestat el temps. Cal tenir en 
compte que cada societat té un ritme dife-
rent: el ritme de l’Edat Mitjana discorria a 
pas de l’home; la música de Beethoven, a la 
velocitat del tren; la de Mahler, al de l’avió. 
El nostre ritme és el d’internet, que circula 
a la velocitat de la llum. El temps que valo-
rem és el de la instantaneïtat. Això explica 
la tirania de l’instant. Avui, val allò que im-
pacta, el xoc. El valor més important d’una 
notícia, fins i tot sent falsa, és que agiti. I ai-
xò significa la mort de l’experiència (que su-
posa un temps lent per poder digerir l’es-
deveniment) i el triomf de les vivències que 
són com un xoc. Aquesta tirania de l’instant 
priva de valor i de significació el passat i el 
futur. Això explicaria, per exemple, perquè 

“El pensament 
políticament 
correcte no és 
ingenu, té una 
estratègia teòrica 
basada en la raó 
instrumental”

la nostra societat està pensada per a joves 
i sans, no per a vells o malalts, tampoc per 
a les generacions futures. La tirania de les 
xarxes socials afecta la qualitat dels discur-
sos: d’una banda, premia l’ocurrència sobre 
el raonament i, de l’altra, afavoreix des de 
l’anonimat la crítica despietada.

Segons vostè quines raons poden expli-
car la consolidació i domini del pensa-
ment políticament correcte?
La correcció política compta amb una ba-
se que inclou fins i tot aquells que volen 
desfer-se de la seva influència. Fa uns di-
es El Roto publicava una vinyeta molt il-
lustrativa. Sobre el dibuix d’un imaginari 
profeta figurava aquest text: “He trobat la 
vacuna!”, diu el profeta. “Quina és?” li pre-
gunten. “Una altra forma de viure”, els res-
pon; però el prenen per boig. La vacuna 
contra la covid-19 és “una altra forma de 
viure”, a la qual ningú vol renunciar. Nin-
gú vol privar-se del cotxe, la possibilitat de 
viatjar sense límits, el consumisme... és a 
dir, ningú vol renunciar a una forma de vi-
da que anomenem “progrés”. Ara bé el pro-
grés convertit en un model d’existència no 
és gratuït perquè suposa un espoli de la na-
tura i el sacrifici dels més febles. Aquesta 
forma de vida explica la devastació del vi-
rus doncs considera, en nom del sacrosant 
principi del benefici, que les despeses en 
la sanitat pública són un malbaratament. 
Doncs bé, la ideologia del progrés és tam-
bé una de les que honestament combat el 
virus, d’aquí la dificultat d’intentar acabar 
amb ell. La vacuna consistiria en una for-
ma de vida més respectuosa amb la natura, 
més austera, amb menys cotxes i creuers i 
alguna cosa que encara no comprenem. Per 
això al profeta d’El Roto el prenen per boig.

Hi ha persones que denuncien que hi ha 
temes que queden fora de l’agenda, del 
debat polític per no ser políticament 
correctes. Hi estaria d’acord?
Per entendre els límits que imposa la cor-
recció política no només a l’agenda política 
sinó a l’exercici de la llibertat, caldria par-
lar de l’abast de la crítica. Confonem críti-
ca amb l’actitud del crític que jutja una pe-
ça teatral, per exemple, a partir dels seus 
propis criteris. Aquests criteris, per molt 
crítics que siguin, esdevenen el tribunal 

de l’obra de l’artista. En això prefereixo se-
guir Walter Benjamin, el qual entenia la crí-
tica com l’expressió de les exigències de la 
pròpia obra d’art. En un drama, per exem-
ple, calen personatges que demanin re-
alitzar-se. La crítica consisteix a acom-
panyar-los fins al final en el seu desig de 
plenitud. A la correcció política no li va 
aquesta exigència crítica ja que no reconeix 
més realitat que la que ella mateixa projec-
ta. No sap escoltar.

A nivell personal i col·lectiu quines ei-
nes tenim per escapar d’aquesta possi-
ble dictadura del políticament correcte?
Un professional amb tècniques heterodo-
xes pot anar en contra de la doxa dominant; 
però aquesta mateixa persona, com a ciuta-
dà, pot posar per davant la pertinença tri-
bal al valor de la persona; i, culturalment, 
pot estar totalment imbuït de la ideologia 
mundial del progrés. Cal estar atents i de-
senvolupar molt sentit autocrític. Per al-
guna cosa Kierkergaard deia: “l’individu 
es pot equivocar, però la massa sempre 
s’equivoca”. Tampoc està malament la in-
vitació de Benjamin a “raspallar la història 
a contrapèl” perquè la història que ens ex-
pliquen oblida més que transmet. Per esca-
par de la tirania de la doxa, res com el judici. 
Per alliberar-se de la pressió del ramat, res 
com descobrir l’autoritat de l’altre.
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directora del Grup d’estudi de llengües amenaçades de la uB

maria carme junyent

gènere i 
correcció Política

l
a noció “políticament correcte” en la llengua va 
aparèixer molt poc després del que, en aquell 
moment, se’n deia “llengua no sexista”. Tot i que 
ambdues propostes han coincidit sovint i ara 
s’acostumen a presentar com a “llengua inclu-
siva”, de fet conceptualment perseguien objec-
tius diferents. En el cas del políticament correc-
te se cercaria la no discriminació, mentre que en 
el cas de la llengua no sexista, l’objectiu seria la 
visibilització.
           Potser també cal dir que ambdues propos-
tes es fonamenten d’una manera o d’una altra 
en una hipòtesi més aviat dubtosa: que canviant 

la llengua canviem el món. Val a dir que aquesta suposició 
no s’ha demostrat mai. No es coneix cap cas en què canvi-
ant la llengua es canviï el món. Més aviat la cosa va a l’in-
revés: totes les llengües canvien, sempre, i una de les for-
ces d’aquestes modificacions és el canvi social. És a dir, si 
“metgessa” ha passat de significar “dona del metge” a “do-
na que exerceix la medicina” no és perquè hagi canviat la 
llengua sinó perquè ha canviat la societat. I la llengua ho 
reflecteix. 
 Aquesta mena de canvis es produeixen contínuament 
en el lèxic i, tret de creacions que no hi veuen gaire enllà, 
no modifiquen el funcionament de la llengua. Em referei-
xo a creacions com ara “donatge” per homenatge o “mo-
nomarental” per monoparental. Només que vulguem tra-
duir la primera al castellà ja es veu que el joc de paraules 
és incomprensible, i pel que fa a la segona, no deixa de ser 
curiós que el políticament correcte en anglès consistís a 
substituir single mother per single parent. Però no estem 
parlant de lèxic.
 Hi ha una qüestió molt rellevant i que no hauríem 
de perdre mai de vista. La llengua és la realització d’una 

capacitat humana que ens caracteritza com a espècie: el 
llenguatge. De fet, que es parli de “llenguatge no sexista” o 
“llenguatge inclusiu” ja mostra que no s’ha reflexionat gai-
re sobre la qüestió, perquè si del que estem parlant és de 
característiques del llenguatge i no de la llengua, alesho-
res el canvi no és possible, llevat que ens proposem canviar 
l’espècie. I bé, fins i tot si el que volem és canviar l’espècie, 
¿hauríem d’esperar que el canvi fos un procés d’adaptació 
o bé l’obediència a un designi? Perquè això és el que està 
passant amb la llengua.

Ningú es pot inventar una llengua
Si hi ha un fet evident, en la mesura que tots el podem cons-
tatar, és que les llengües funcionen com funcionen més en-
llà de la voluntat dels parlants, o, com diu Umberto Eco “la 
llengua, per definició, va on vol anar, cap decret que vingui 
de dalt, ni per part de la política ni per part de l’acadèmia, 
pot aturar el seu camí i fer-la desviar cap a situacions que 
es pretenguin òptimes”. Ningú no es pot inventar una llen-
gua, però suposant que algú ho faci i a més a més sigui tan 
pervers de transmetre-la als fills, s’adonarà que el seu in-
vent adquireix una sèrie de característiques que fa que allò 
sigui una llengua i no el que ell havia inventat. Això és el que 
observem en la formació de criolls, per exemple. Aquest fet 
explica per què els canvis estructurals induïts no són sos-
tenibles; per què és impossible mantenir un discurs amb 
desdoblaments sense caure en contradiccions o per què 
l’anomenat femení genèric acaba produint missatges in-
comprensibles i, de passada, ocultant les dones.
 La cosa que passem per alt quan intentem manipular-la 
és que la llengua, recordem-ho, com a realització d’una ca-
pacitat humana universal, és la demostració més clara que 
tots som iguals. No hi ha cap llengua millor que una altra, 
ni més desenvolupada, ni més rica. Totes són iguals. I això 
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fa encara més incomprensible que les vulguem modificar 
artificialment, com si volguéssim emular l’amputació d’un 
pit de les amazones per poder disparar millor amb l’arc.

Masclisme i llengua 
En la nostra cultura ja fa anys que patim un malentès se-
gons el qual la classificació dels substantius en masculins 
i femenins correspon a una divisió entre mascles i feme-
lles. Ni el fet evident que tots els substantius tenen gène-
re i només en un percentatge mínim es pot relacionar amb 
el sexe, ni tan sols el fet que, fins i tot quan es refereix al se-
xe, no hi ha una correlació masculí-mascle, femení-femella 
(pensem en tots els animals inclosos en el gènere femení: 
girafa, pantera, hiena...), res que contradigui aquesta idea 
sembla que s’hagi de tenir en compte. De fet, aquí sembla 
que s’hagi optat pel principi que diu que la millor mane-
ra de demostrar una hipòtesi és ignorar tot el que hi va-
gi en contra.
 I hi ha un altre fet que situa la correlació gènere-sexe 
en l’àmbit de l’eurocentrisme més tronat. La suposició 
que el masculí correspon al gènere no marcat com a con-
seqüència de l’heteropatriarcat no té resposta per a una 
qüestió fonamental: si el masclisme està relacionat amb el 
gènere, com és que el trobem en totes les cultures, tinguin 
o no tinguin gènere en la llengua? O, si les solucions que es 
proposen són per combatre el masclisme, ¿com és que en 
les cultures on la llengua ja funciona com el que proposen 
no es percep cap diferència pel que fa a la igualtat entre 
homes i dones? La immensa majoria de llengües del món 
no te rés que s’assembli al gènere. Entre les que en tenen, 
ens podem trobar des de llengües en les quals homes i do-
nes pertanyen al mateix gènere fins a llengües en les quals 
el gènere “femení” és el no marcat, és a dir, inclou als ho-
mes. Tot això és ignorat sistemàticament pels que decre-
ten tants canvis contra l’arquitectura de la llengua. I, per 
cert, ara ja hi comença a haver reivindicacions per part de 
feministes parlants de llengües sense gènere contra el bi-
narisme que imposa aquesta divisió.

La visibilització de la dona
I per què les propostes han estat aquestes i no unes al-
tres? Doncs perquè ens hem doblegat davant de l’impe-
rialisme lingüístic. La idea que el masculí oculta les dones 
surt de la lingüística feminista dels anys 70 als EUA. Ja sa-
bem que el monolingüisme imposa un biaix difícil de com-
batre, i més si es tracta de la llengua de l’imperi. El fet que 
en anglès no hi hagi gènere condiciona totes les propos-
tes que s’han fet, perquè el problema que es planteja és el 
de la visibilitat de les dones. Potser el que ens hauríem de 
plantejar és si el gran parany no és, de fet, la visibilització. 
Les feministes del moment es queixaven que, quan es par-
la de writers, lawyers, etc., no sabíem si s’estaven referint 
a homes o a dones i per això aquí surt la proposta dels des-
doblaments. Però aleshores ens trobem amb advocades 
que volen ser advocats, actrius que volen ser actors, o una 
feminista com Maria Mercè Marçal que vol ser poeta i no 

poetessa. Per què? Doncs per què s’adonen que la suposa-
da visibilització és, de fet, una estigmatització.
 La necessitat que et vegin sorgeix inevitablement del 
fet que no hi ets, perquè si hi ets, ja et veuen. L’altra para-
doxa és que, quan hi ets i et veuen (secretàries, infermeres, 
hostesses...) aleshores el femení sembla una discrimina-
ció. Totes aquestes paradoxes no són més que el resul-
tat de voler manipular un instrument —la llengua— que, 
per sort, té les seves pròpies regles. I aquestes regles no 
les han modificat ni els canvis socials més radicals o pro-
funds. Ni la Revolució Russa ni la Revolució Francesa, per 
esmentar-ne només dos casos, van implicar cap canvi es-
tructural en la llengua perquè, al capdavall, aquests canvis 
induïts només poden ser el somni d’un dictador.
 Com que tot acaba arribant, ja arribarà, però ara resul-
ta que en ciutats com Amsterdam, Nova York o Londres 
s’han suprimit els desdoblaments en al·locucions públi-
ques perquè han constatat, d’una banda, que discrimina 
les dones i, d’altra banda, que exclou els que no se senten 
ni una cosa ni l’altra. És allò del binarisme: si tots hem de 
ser homes o dones, no podem ser res més. Abans d’esmer-
çar tants recursos a fer malbé un instrument que ha de-
mostrat la seva eficàcia i versatilitat des de sempre, ¿no 
seria més productiu aprendre a acceptar l’altre tal com és i 
a veure’l com a igual amb la confiança que, si ho fem, la llen-
gua ja farà el seu camí i ho reflectirà?
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 periodista i filòleg clàssic

antoni janer

la tirania del llenguatge 
Políticament correcte

e 
l ciberespai és el millor reflex de l’actual tirania 
del llenguatge políticament correcte, que està 
minant la llibertat d’expressió. Abans, si voli-
es opinar, havies d’escriure una carta al diari o 
cridar a la ràdio. Ara, a Internet, ja tenim el nos-
tre propi altaveu i, per tant, suposadament gau-
dim de més llibertat d’expressió. Però no és així. 
Les xarxes socials s’han convertit en les noves 
fogueres de l’Edat Mitjana, on es cremaven els 
indesitjables. S’ha trencat l’antic pacte social, 
que era la cortesia. Per sort, quan sortim el car-
rer, ens adonem que la gent no està tan crispa-
da com a Twitter. I aquest és el problema: pen-

sar que Twitter és el batec majoritari de la societat. Hem 
d’anar en compte amb els ciberintoxicadors. Ja n’avisà 
Umberto Eco: “Les xarxes socials donen dret a parlar a le-
gions d’idiotes que abans parlaven només al bar després 
d’un got de vi. Abans eren silenciats ràpidament, ara te-
nen el mateix dret a parlar que un premi Nobel. És la inva-
sió dels idiotes […] El drama d’Internet és que ha promo-
gut el beneit del poble al nivell de portador de la veritat”. 
    Ja fa temps que els mitjans de comunicació se senten 
eclipsats per la xarxa. Les jerarquies informatives s’han 
esbucat. Ara un referent intel·lectual és aquella persona 
que més seguidors té a Twitter. I com més cridi, més en 
tindrà. Una de les principals víctimes de tanta cridòria és 
la llibertat d’expressió en forma de “postcensura”. El ter-
me ha estat encunyat pel periodista d’El Confidencial Juan 
Soto Ivars, autor del llibre Arden las redes: postcensura y 
el nuevo mundo virtual (Debate, 2017). La “postcensura” 
no segresta publicacions o prohibeix concerts, sinó que fa 
emmudir veus dissonants per por a patir un linxament di-
gital. D’aquesta manera, la censura ja no emana del poder, 
sinó de la mateixa societat.

 En l’era de les hiperactives xarxes socials, vivim coar-
tats per una nova Policia del Pensament orweliana. Cada 
dia milers de vilatans virtuals carregats de prejudicis ens 
censuren enarborant la religió de l’estèril discurs políti-
cament correcte. A cop d’insult, tothom s’ofèn perquè es 
creu tenir raó. Són persones que cada matí guaiten a la xar-
xa a la recerca d’algun comentari amb el qual escandalit-
zar-se. Volen indignar-se de manera ràpida, com qui busca 
excitació exprés en pàgines porno. I com més adeptes de 
la “tribu” tenen a la seva indignació, més avalats se senten 
per continuar pontificant des de la “rectitud” i desqualifi-
cant les opinions de qui pensa diferent.
 Al segle V aC, Sòcrates tenia clar que només mitjançant 
el diàleg i, per tant, el contrast d’opinions, podem il·luminar 
els nostres pensaments d’acord amb la famosa inscripció 
del frontispici del temple de Delfos: “Coneix-te a tu ma-
teix”. Aquest diàleg només es pot establir des la humilitat 
intel·lectual i el respecte cap a la diferència. Els únics límits 
de la llibertat d’expressió són la mentida i l’odi. I la millor 
vacuna contra els ciberintoxicadors és la indiferència.
 Soto recorda que, si prohibim a un individu que dei-
xi d’expressar-se com si fos un racista, ell ho continua-
rà essent, i educarà els seus fills perquè també ho siguin, 
independentment del que diguin els mitjans o l’escola. A 
vegades la prohibició fins i tot pot reforçar conviccions 
considerades “intolerables”. Si una persona, per exemple, 
fa un acudit contra l’Església, els catòlics de seguida l’acu-
saran de blasfem. Això, però, farà que ell encara se senti 
més orgullós del seu ateisme.
 Per sort, el món sempre estarà ple d’individus amb opi-
nions incòmodes per molt que els vulguem silenciar amb la 
correcció política, que sempre depèn del criteri de cadas-
cú. Assistim, però, al conegut fenomen de l’“aldeïtzació” 
de la societat. A les xarxes socials només acabem veient la 
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“Sepultant 
l’heterodòxia, no 
hi ha espai per als 
matisos o la ironia. 
O tot és blanc 
o tot és negre”

Antoni Janer és periodista, filòleg i autor de ‘Mitologia per 
a profans’ (Publicacions Abadia de Montserrat, 2020)

gent que pensa com nosaltres. Mitjançant els seus algorit-
mes, Facebook o Twitter tendeixen a ensenyar-nos menys 
coses amb les que sap que no estarem d’acord. Així, tan-
cats en reconfortants bombolles, evitem el repte de la con-
tradicció i ens creiem que tot el món pensa com nosaltres. 
Aquesta perversa autocomplaença també té un nom: “he-
donisme cognitiu”. El seu autor és Jordi Ibáñez, professor 
d’Humanitats de la UPF de Barcelona i coordinador del lli-
bre En la era de la posverdad  (Calambur, 2017). 

La simplicitat ens agrada
L’ “hedonisme cognitiu” al·ludeix a una percepció de la re-
alitat que no respon a la racionalitat sòlida i contrastada, 
sinó al desig que les coses siguin d’una manera i no d’una 
altra. Si tan sols fem cas d’allò del que ja estam convençuts, 
correm el perill de tenir només un punt de vista que pot-
ser que no sigui el correcte. La discrepància ens horrorit-
za i sembla que canviar d’opinió estigui prohibit. Preferim 
tenir una visió simplificada d’una realitat del tot polièdri-
ca que només acceptem quan s’ajusta als nostres desit-
jos. La realitat a la carta és el signe dels nous temps. Ja te-
nim televisió a la carta, ràdio a la carta o cinema a la carta. 
Igualment es fa periodisme a la carta. És el periodisme de 
trinxera al servei d’una ideologia que va en contra de la de-
ontologia de l’ofici, que cerca contraposar versions d’un 
fet pel bé de la sempre inescrutable veritat.
 L’“hedonisme cognitiu” és pobresa cognitiva, pe-
rò també narcisisme en estat pur. Gaudim en veure rati-
ficades les nostres “assenyades” opinions en els mitjans, 
mentre que ens escandalitzem i ens divertim alhora quan 
l’ “enemic” diu “barbaritats”. Considerem que una notí-
cia és falsa quan no combrega amb els nostres postulats. 
Bé ho sap Donald Trump, que veu fake news pertot arreu. 
Instal·lats permanentment en la nostra zona de confort, 
patim de miopia intel·lectual. Com a éssers gregaris que 
som, busquem aduladors i ens movem per consignes que 
alimenten el nostre fanatisme ideològic. 

 El principal problema de la “postcensura” i de 
l’“hedonisme cognitiu” és que coacciona i castra l’esperit 
crític. Tant si som d’esquerres com de dretes, fa que no pu-
guem qüestionar certs dogmes per por a ser considerats 
uns traïdors. Si som independentistes no podem qüesti-
onar el Procés, perquè, si no, ens acusaran d’espanyolis-
tes. Si som feministes, no podem fer cap observació crítica 
al moviment de la dona, perquè ens titllaran de masclis-
tes. Som sospitosos, per tant, de coses que no som. Amb 
aquest reduccionisme ens estem condemnant a la intel-
lectualitat més monolítica i mediocre. Sepultant l’hete-
rodòxia, no hi ha espai per als matisos o la ironia. O tot és 
blanc o negre. El trist pensament binari de bons i dolents 
s’ha imposat. “Equidistant” ja s’ha convertit en un insult.
 Mentre hi hagi tanta vanitat i ofuscació mental en nom 
d’“allò correcte”, continuarà havent-hi fogueres inquisito-
rials a Can Twitter. Ara més que mai, amb tant de soroll 
mediàtic, cal reivindicar el lliure albir. El filòsof Joan Gar-
cia del Muro rebla el clau: “Democràcia no vol dir unifor-
mitat de pensament sinó celebració de la diferència”.
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Quim BruguÉ

dirÉ el Que em semBli, 
Peti Qui Peti

e 
l fet de comportar-se i parlar de manera po-
líticament correcte no és una bona carta de 
presentació. Aquest políticament correcte 
desprèn un flaire de falsedat, d’un esgrima di-
alèctic propi de la Cort però allunyat de la vi-
da real de les persones. Denota, també, manca 
de valentia, convertint-se en una mena d’escut 
que impedeix dir les coses tal com són. Com 
tots sabem que són. En realitat, sobretot en 
un context de generalitzat descrèdit de la polí-
tica, resulta lògic mirar amb meyspreu allò que 
anomenem políticament correcte. Fins i tot 
podríem considerar que si algú és o s’expres-

sa en termes políticament correctes... mala senyal. El po-
líticament correcte, en definitiva, ens impregnaria de la 
brutícia que caracteritza de manera més general l’acti-
vitat política.
 Tanmateix, no comparteixo aquesta perspectiva. 
El políticament correcte no només no és un atribut me-
nyspreable sinó que, al contrari, és un ingredient fona-
mental pel bon funcionament de la democràcia. L’essèn-
cia del model democràtic de govern es troba en la seva 
capacitat per a propiciar un diàleg entre els diferents i 
per a canalitzar-lo cap a decisions que inevitablement 
expressen fràgils punts d’equilibri. Una tasca delicada i 
que, entre d’altres coses, exigeix unes determinades for-
mes. Sovint ens hem referit a la democràcia com aquell 
sistema on ens hem de posar d’acord sobre la manera 
d’abordar el desacord. I és en aquest acord inicial sobre 
les formes de la discussió política on el políticament cor-
recte hi tindria un lloc rellevant.  
 Es pot pensar que comportar-se o parlar de mane-
ra políticament correcte resulta fals i poruc, però tam-
bé podem considerar que expressa la certesa d’un ús 

ponderat de les pròpies posicions i la valentia de respec-
tar la dels altres. En democràcia, no es tracta de renunciar 
a les pròpies conviccions sinó d’expressar-les sense ofen-
dre ni desqualificar les dels altres. No és covardia, és més 
aviat un compromís destinat a facilitar la convivència. No 
és falsedat, és mantenir oberts els ponts de diàleg sense 
els quals és impossible arribar a la riba de la democràcia. 
La democràcia té una dimensió substantiva que s’expres-
sa a través dels valors de la igualtat i la llibertat; però tam-
bé una dimensió instrumental, unes regles i unes normes 
de comportament sense les quals aquests valors quedari-
en com pures invocacions retòriques.

Una manera de mantenir les formes
En aquest sentit, els professors de la Universitat de Har-
vard Steven Levitsky i Daniel Ziblatt, en el seu llibre Why 
Democracies Die? afirmen que els principals perills per la 
democràcia es troben avui en l’abús de les posicions de 
poder institucional i en la pèrdua de respecte als adver-
saris polítics, ja convertits en autèntics enemics als quals 
se’ls pot dir tot allò que pensem malgrat sigui política-
ment incorrecte. Sense un comportament i un llenguat-
ge políticament correcte ens trobem en una situació més 
propera a la guerra que a la política i, per tant, resulta del 
tot normal dinamitar els ponts i emboscar als enemics 
per aniquilar-los. No es tracta de conviure sinó de vèncer, 
de manera que allò que hem anomenat políticament cor-
recte no és més que una nosa.
 Tradicionalment, per tant, allò políticament correcte 
era com l’oli que permetia un adequat funcionament de la 
maquinària democràtica. En el dia a dia, a les fàbriques i 
als carrers, podien produir-se friccions fins i tot violentes, 
però de la política democràtica s’esperava que mantingu-
és les formes, que sostingués els ponts que ens permeten 



“La correcció 
política no només 
no és un atribut 
menyspreable sinó 
que és un ingredient 
fonamental pel bon 
funcionament de la 
democràcia”

conviure malgrat les nostres diferències. Avui això sem-
bla que s’ha acabat. Ja no volem ni salvar els ponts ni con-
viure amb els que no comparteixen les nostres idees i els 
nostres interessos. Preferim separar-nos i derrotar-los, 
i en aquest combat l’obligació de mantenir les formes no 
ens ajuda gens. 

Què és avui políticament correcte?
No és doncs estrany l’actual rebuig que manifestem pel 
políticament correcte. Fins i tot podríem donar-li la volta 
i pensar que allò que avui resulta políticament correcte 
és precisament la brutalitat de l’insult, l’acusació descar-
nada i sense matisos, l’ús sense escrúpols de la mentida, 
o l’afirmació simplista convertida en arrenga política. Fi-
xem-nos sinó en com utilitzem el terme “bonisme”, con-
vertit ja en una acusació que llancem sobre tots aquells 
que pretenen calmar les aigües i rebaixar el to de la dis-
puta. Partim de l’arrel semàntica de bondat per construir 
una acusació. Ser bo ja no és políticament correcte, per-
què no és un atribut que esperem dels soldats. Ras i curt, 
el políticament correcte és vergonyós quan convertim la 
política en una guerra.
 Potser n’estic fent un gra massa amb el símil bèl·lic, 
però certament la crisi d’allò políticament correcte coin-
cideix amb l’entronització de la política del “tot s’hi val”. 

Una política que menysprea les formes educades i que 
prefereix els insults, que s’estima més una mentida que 
aconsegueix milers de ‘m’agrades’ que una veritat sem-
pre menys agraïda, o que desacredita el tediós debat par-
lamentari i opta per la piulada popular i difamatòria. El 
políticament correcte implica ara expressar sense por 
les posicions intolerants, oblidant que la tolerància és la 
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principal virtut de la democràcia. El políticament correc-
te avui implica declamar als quatre vents veritats com 
temples, quan tots sabem que la veritat és quelcom molt 
més modest i esquívol. El políticament correcte és avui 
no mossegar-se la llengua, ignorant tot allò que sabem 
sobre les normes d’educació que faciliten la convivència. 
I sí, el políticament correcte és també mostrar tot el nos-
tre menyspreu cap els nostres enemics, sense dissimula-
cions ni vergonyes. Un políticament correcte que es pre-
senta com una reivindicació d’honestedat i que, de fet, 
està conduint la nostra societat al fil del precipici. 

Una nova visió 
El vell políticament correcte, avui menyspreat, era pot-
ser una mica melindrós, però servia per construir un es-
pai compartit, mentre que el nou políticament correcte 
s’ha dotat del valor de la gallardia i, de passada, ha optat 
per ocupar un espai que no vol compartir amb els altres. 
Les paraules del políticament correcte ja no invoquen els 
valors de la prudència o la moderació. Cap invocació al 
respecte justifica que ens expressem amb cautela. Tam-
poc esperem comportaments bondadosos ni acceptem 
falses equidistàncies. Preferim les paraules contundents 
i els comportaments decidits. Unes preferències que no 
només impregnen l’anomenada classe política sinó, més 
important, també les actituds polítiques i els comporta-
ments electorals dels ciutadans. 
 Els mateixos Steven Levitsky i Daniel Ziblatt ens llan-
çaven una severa advertència en afirmar que aquells que 
destruiran la democràcia en el futur estan avui essent es-
collits a les urnes democràtiques. Estan essent escollits 
per una ciutadania que utilitza el seu vot des de la ira i la 
rancúnia, expressant desitjos de guerra i venjança que 

haurien estat inaudits fa unes dècades. La nostra és una 
societat emprenyada i que no s’està de romanços, una so-
cietat que afirma haver-se deslliurat de la presó del políti-
cament correcte i que, en realitat, s’abraça a la intoleràn-
cia i assumeix l’agressivitat com un ingredient bàsic de la 
seva lluita. Una societat sense valors i, per tant, una soci-
etat que tendeix a l’autodestrucció perquè tots reivindi-
quem fer i dir allò que ens sembli, peti qui peti.

Quim Brugué és catedràtic de Ciència 
Política de la Universitat de Girona

“El vell políticament 
correcte, avui 
menyspreat, era 
melindrós, però 
servia per construir 
un espai compartit, 
mentre que el nou 
s’ha dotat del valor 
de la gallardia”
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Qui decideix què és i què no és política-
ment correcte?
La correcció política és el resultat d’un pro-
cés en què intervenen molts actors i, per 
tant, no hi ha una voluntat personal o insti-
tucional que decideixi. No hi ha conspiració, 
per dir-ho així. A més, els límits de la correc-
ció política són canviants. Per entendre’n el 
funcionament podríem recórrer a les teori-
es sobre com es construeix l’“opinió públi-
ca” i com s’imposa, i en particular les d’Eli-
sabeth Noelle-Newmann sobre l’espiral del 
silenci i la por a l’aïllament. La correcció po-
lítica és una forma de censura del pensa-
ment que impedeix expressar en llibertat 
allò que no hi encaixa. I els seus perfils, els 
seus límits, depenen de les hegemonies ide-
ològiques de cada moment, dels qui actuen 
com a censors en contra dels qui s’aparten 
d’aquestes hegemonies. Finalment, cal te-
nir en compte que la coacció de la correc-
ció política no arriba a tothom de la matei-
xa manera: no és el mateix una taverna de 
barri perifèric que una aula universitària.

En el seu origen el políticament correc-
te pretenia acabar amb els prejudicis i la 

Les dues coses alhora. Al capdavall, la con-
vivència exigeix certes cauteles a l’hora 
d’expressar opinions i fins i tot actituds, 
gestos. Erving Goffman, per exemple, par-
lava de la “desatenció cortès”, és a dir, el 
fer veure que no veiem determinades di-
ferències que poden ser incòmodes evi-
denciar-les. Fa pocs hi havia un anunci a la 
premsa sobre com relacionar-se amb un 
tartamut: era tota una guia de “desatenció 
cortès”. Però pot acabar produint l’efecte 
contrari: si determinades idees i malestars 
no es poden expressar, poden acabar afavo-
rint moviments i partits que es presentaran 
com a representants d’allò que està prohi-
bit. Els èxits de Donald Trump als EUA o de 
Vox a Espanya, tenen molt d’això.

El periodista anglès, Anthony Browne, 
en el ‘Ridículament correcte’ (La Cam-
pana Editorial), del qual vostè en va fer 
el pròleg, parlava “del perill totalitari de 
la correcció política”. Comparteix aques-
ta advertència?
Browne, com vaig explicar al pròleg, va es-
criure un “pamflet” en el sentit anglosaxó 
de la paraula. És a dir, un llibre amb voluntat 

salvador cardús

El professor de Sociologia de la Facultat de Ciències 
Polítiques i Sociologia de la UAB ens adverteix dels perills 

de criticar la correcció política.

text: maria coll / FotograFia: alBert salamÉ

“Discutir la correcció 
política et posa 
‘fora de la llei’”

discriminació de les minories. Avui en-
cara té aquesta funció?
L’infern està empedrat de bones intenci-
ons! De fet, la correcció política no és estric-
tament cap novetat. Què era si no allò de la 
cortesia, o certs preceptes d’urbanitat, en 
un context conservador? Tota hegemonia 
ideològica estableix què es pot pensar, dir 
i fer, i què no. I el seu èxit no depèn de la se-
va capacitat de castigar, sinó d’aconseguir 
que s’interioritzi la prohibició i que s’as-
sumeixi com a correcte, com a “natural”. 
És allò que coneixem com  a violència sim-
bòlica i que implica interioritzar la norma 
externa com a cosa pròpia. Ara bé, amb el 
nom de “correcció política”, efectivament, 
coneixem el resultat d’una hegemonia ide-
ològica progressista, amb voluntat de com-
batre la discriminació i a favor de la igualtat 
de determinades minories. I, sobre el pa-
per, aquesta és encara la seva funció. Una 
altra cosa són les conseqüències no volgu-
des, o no esperades, de la correcció política.

Actualment, el políticament correcte 
afavoreix la convivència o limita la lliber-
tat de pensament i d’expressió?
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de polemitzar per denunciar els abusos de 
la correcció política. I també cal entendre 
la seva denúncia en el context anglosa-
xó, en què la correcció política s’imposa de 
manera més estricta. Quan vaig anar a fer 
de professor a la Universitat de Stanford, 
el primer que vaig haver de fer és superar 
un curs en línia sobre com actuar per evitar 
l’assetjament sexual, que era tot un manual 
de la correcció política que s’aplica en aque-
lla universitat. Però sí, comparteixo aques-
ta advertència. I he de confessar que jo ma-
teix no em sento lliure d’expressar tot el 
que penso en determinats àmbits de l’anà-
lisi social a causa del risc de quedar fora de 
la correcció política acadèmica i veure afec-
tada la meva reputació.

En el pròleg vostè avisava també que 
amb el políticament correcte “no jutgem 
arguments sinó argumentadors”.  Així, 
doncs, el debat queda anul·lat?
Efectivament. La correcció política, amb la 
seva voluntat de protegir determinats col-
lectius, se situa en un pla moral que s’impo-
sa als fets i els arguments. Hi ha idees que 
són bones per qui les sosté o dolentes per 
si assenyalen determinats col·lectius, no 
per la consistència dels seus arguments. I 
si els fets desmenteixen determinats supò-
sits de la correcció política, doncs se sospi-
ta dels fets! En realitat, es comprova una 
vegada més la força del prejudici, encara 
que aquest sigui un prejudici políticament 
correcte. 

Segons un estudi publicat al ‘Journal 
of Personality and Social Psychology’ 
les coses no políticament correctes ens 
atrauen perquè ens semblen més auten-
tiques, però, en canvi, tendim a la cor-
recció política. Té una explicació aquest 
comportament?
La incorrecció política, quan és reconegu-
da com a tal, té l’atractiu de qualsevol for-
ma de transgressió. Com quan s’explica un 
acudit masclista o racista en un àmbit re-
duït i discret, amb la complicitat de saber 
que allò que es diu és impresentable. Un al-
tre exemple: per què sembla més “autèn-
tic” qui parla barroerament i amb renecs 
que qui procura emprar un “bon parlar” 
formalment contingut? La transgressió 

sempre sembla més autèntica! En altres 
entorns socials, la incorrecció política pot 
ser vista com a una forma d’autenticitat en 
el sentit que, si no ha estat interioritzada, 
és sentida com a una imposició arbitrària. 
Posem un exemple: si comparteixes la ideo-
logia animalista és impossible que defensis 
l’afició als toros, però si no la comparteixes 
i t’imposen la prohibició, qui defensi l’afició 
pot ser vist com un “valent” que “s’atreveix 
a dir el que pensa”.

Podem fer alguna cosa per no ser esclaus 
del políticament correcte, per no caure 
fins i tot en l’autocensura?
El límit sempre són les actituds intransi-
gents. A mi no em sembla malament que 
ens movem dins d’un determinats límits de 
la correcció política per evitar el llenguat-
ge ofensiu i discriminador. Com no em sem-
bla malament que s’evitin els renecs i trobo 
bé que siguem cortesos. I si d’això se’n vol 
dir autocensura, què hi farem: és un preu 
a pagar per a una bona convivència. Però 
si aquesta correcció política impedeix un 
pensament crític, si ens allunya dels fets, 
si s’imposa autoritàriament, llavors tenim 

un problema. Mantenir una actitud crítica, 
particularment envers les pròpies convic-
cions, és sempre un exercici complicat. En 
qualsevol cas, sempre cal combatre el pen-
sament simple que defuig la complexitat de 
tota realitat social.

Abans ja ho apuntava. Alguns líders po-
pulistes, com el president dels Estats 

“Hi ha objectius 
a favor de la 
igualtat que no 
poden ser encarats 
amb discursos 
benpensants, 
moralistes o 
condescendents”
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“Jo mateix no 
em sento lliure 
d’expressar tot el 
que penso a causa 
del risc de quedar 
fora de la correcció 
política acadèmica 
i veure afectada la 
meva reputació”

Units, Donald Trump, avui afirmen aban-
derar els missatges no políticament cor-
rectes. Aquest és un altre perill?
Un dels atractius de Trump és que el seu 
pensament groller el fa veure, en alguns  en-
torns, com a autèntic i proper. En canvi —i 
jo era als Estats Units durant les eleccions 
del 2016— la Hillary Clinton semblava falsa 
a causa de la seva correcció formal. És tam-
bé el cas de l’Abascal de Vox, probablement 
tan conservador com el Casado del PP, pe-
rò més “autèntic”. Atenció, però, també 
podem dir que hi ha un discurs d’esquerres 
populista, demagògic, que es presenta com 
a transgressor de la correcció política con-
servadora i, en determinats entorns, fun-
ciona també amb el valor de l’autenticitat.

En el tema del políticament correcte quin 
paper juguen avui les xarxes socials?
Les xarxes socials s’estan carregant tots 
els codis formals que coneixíem fins ara, 
emparades en l’anonimat i la rapidesa. No-
més excepcionalment permeten converses 
enraonades. Hi predomina l’insult, l’exa-
brupte, l’ofensa. Per tant, no és un espai 
de correcció política ordenat sinó un espai 
d’informalitat que només pot ser analitzat 
a partir de l’anàlisi de dades massives. No 
conec, encara, cap estudi sobre com funci-
onen les censures i les autocensures a Twit-
ter, Facebook o a Instagram, i potser cal-
dria fer-lo. El que sabem és que en contra 
d’una imatge d’obertura i llibertat, a la xar-
xa ens comportem de manera molt endogà-
mica i gregària.

Quan va sortir el llibre de Browne, Vi-
cenç Villatoro va confessar que també li 
hauria volgut agradat escriure sobre el 
tema però no tenia ganes que l’apedre-
guessin. Denunciar el políticament cor-
recte demana un toc de valentia?
I tant! És que discutir els principis de la 
correcció política et posa, com qui diu, “fo-
ra de la llei”. Jo he viscut episodis d’atacs 
greus a la xarxa, i fins i tot a la premsa, per 
haver transgredit alguns d’aquests princi-
pis. I com que els atacs no són a les idees si-
nó a la persona, és a dir, no et pots defensar 
amb arguments sinó que per justificar-te 
t’obligarien a parlar de tu mateix, preferei-
xes evitar aquesta mena de confrontació. 
És una batalla perduda abans de comen-
çar. D’aquí aquesta idea de “perill totalita-
ri” com ho qualificava Anthony Browne en 
el seu llibre.

Hi ha temes que avui haurien d’estar so-
bre la taula del debat polític però res-
pecte els quals el políticament correcte 
imperdeix parlar-ne obertament?
Sí, sobretot per poder encarar millor molts 
dels objectius propis la mateixa correcció 
política. De la mateixa manera que un espia 
no pot fer bé la seva feina si en lloc de dir 
la veritat del que sap es dedica a aconten-
tar qui el paga, hi ha objectius a favor de la 
igualtat i la no discriminació que no poden 
ser encarats amb discursos benpensants, 
moralistes o condescendents. Per posar 
un exemple amb poc risc per part meva: 
cal combatre el populisme políticament 

correcte que pressuposa que tots els de 
“sota” són bona gent honesta i virtuosa, 
sempre maltractats pels qui són “dalt”, 
polítics o empresaris, que es dona per des-
comptat que són tots una colla de corrup-
tes i pocavergonyes. Però això et fa impo-
pular. No diré pas quins són els principals 
tòpics de la correcció política actual, però 
són fàcils de desemmascarar: són aquells 
als quals es recorre per explicar-ho tot, in-
closes les causes d’una pandèmia! 



t
ots ens hem preguntem moltes vegades què és el 
millor que podem fer. Molt sovint no ens posem 
d’acord entre nosaltres sobre quina és la millor 
opció. Molts filòsofs han reflexionat sobre la vida 
bona i el Bé. 
 Hans Jonas (1903-1993), un filòsof alemany ju-
eu que es va exiliar als Estats Units poc abans de 
la Segona Guerra Mundial, ens proposa que co-

mencem per pensar el Mal enlloc de només pensar el Bé. 
Segons l’autor, tots sabem què és el que no volem molt 
abans de descobrir què volem.
 A El principi de responsabilitat (1979), ens fa adonar 
de les noves possibilitats que ens brinda la ciència i la tèc-
nica modernes. Amb elles, les nostres accions adquirei-
xen una magnitud que ens obliga a repensar l’ètica. En 
concret, ens adverteix que ara ja és possible que una sola 
guerra acabi amb tota la humanitat: la guerra nuclear és 
el mal que cal evitar. Per això proposa que el primer impe-
ratiu de l’ètica sigui “que hi hagi humanitat”.
 Per sort, la vida quotidiana de la gran majoria de nos-
altres no ens planteja la possibilitat de fer explotar una 
bomba atòmica, tot i que potser sí que algunes de les 
nostres accions individuals i col·lectives tenen conse-
qüències terribles per persones properes i llunyanes en 
el temps i en l’espai (malgrat que no en siguem consci-
ents). Fins i tot, potser la suma de moltes petites accions 
té conseqüències catastròfiques per a l’ecosistema i per 
a la humanitat. 
 Ara, el que voldria subratllar són les implicacions 
pràctiques de la tesi de Jonas segons la qual “ens resulta 
més fàcil el coneixement del malum que el coneixement 
del bonum”. Si això és cert, a l’hora de prendre una deci-
sió o a l’hora d’arribar a 
un acord, és interessant 
que ens preguntem quin 
és el mal que cal evitar: 
l’identificarem i ens po-
sarem d’acord més rà-
pid. Com diu l’autor, ai-
xò no ens donarà una 
resposta completa, pe-
rò sí que ens indicarà un 
primer pas molt útil que 
hem d’aprofitar. 

ignasi lloBera
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el mal és més 
fàcil de conèixer 
que el Bé

Albert Botta és professor de Filosofia i Ètica
Ignasi Llobera és doctor en Filosofia

El Mal
Mols filòsofs han debatut 
al llarg de la història sobre 
aquest concepte. Què és 
el Mal avui? Quin paper 
juga respecte el Bé?

“Ens resulta més 
fàcil conèixer 
el Mal que el 
Bé. Per tant, a 
l’hora d’arribar 
un acord cal 
preguntar-nos: 
quin mal cal 
evitar?”

QüEstions  
EssEncials



l 
a Filosofia fa preguntes últimes. Té una atracció 
com de vertigen, perquè ens aboca a l’abisme que 
hi ha sota la quotidiana tranquil·litat d’anar tirant. 
Filosofar no lliga amb veritats patentades. Les re-
ceptes i seguretats estan en ideologies i religions 
(i pseudociències). Els cínics grecs són crítics amb 
les convencions i s’estimen més la intempèrie intel-
lectual i social que no pas a ells mateixos. Cínic ve 

de gos, kynós, i s’hi assimilen per a denunciar els fums 
d’excel·lència que s’autoconcedien a Grècia. El sentit de 
cínic va degenerar fins a la connotació negativa actual. 
Amb el Mal podem ser cínics en els dos sentits, l’honest 
i el cara dura.   
 Som bons o dolents per naturalesa? L’humà neix o es 
fa? Segons Aristòtil som socials per naturalesa. Hobbes 
fa seu el clàssic de l’humà com a llop per a l’humà. Rous-
seau postula la bondat innata i una societat corruptora, 
però l’ideal del bon salvatge és quimèric: els comptats 
casos d’infants salvatgins mostren que mai no es pot 
créixer sense contacte social. 
 Però ja socialitzats i humanitzats, podem optar per 
no-optar, per no-decidir per compte propi, per obe-
ir sense ni pensar i amb tota legalitat i cinisme. Sartre 
enuncia la condemna a ser lliures per a decidir. Des d’un 
compromís cristià (i cinisme en sentit original), Llu-
ís Duch remarca l’ambigüitat humana, a cavall entre la 
possibilitat del Bé i del Mal. Optar per comprometre’s i 
reconèixer l’altre, o fer-se l’indiferent i “passar”. O des-
humanitzar els altres. El cinisme modern es fa l’orni; és 
la simplicitat, la banalitat del Mal, descrita per Arendt 
en el judici d’Eichmann. El Mal és fer cara de burro, ac-
ceptar el marc mental preparat pel poder i instal·lar-nos 
en la indiferència. O en-
tretenir-nos i refusar 
el pensar per compte 
propi, com diu Agnes 
Heller. 
 Un exemple: podem 
visualitzar les càrregues 
policials sense veu i jut-
jar-les críticament, o le-
gitimar-les escoltant i 
fent propi un discurs 
oficial aliè. 

alBert Botta
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el mal i el 
compromís cínic 
en la intempèrie

“El Mal és fer 
cara de burro, 
acceptar el marc 
mental del poder, 
instal·lar-nos en 
la indiferència o 
refusar pensar 
per compte 
propi”
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Harmonia i pau a través 
de l’esport i la música

redacció

La proposta del mestre bengalí, Sri Chinmoy, basada en la meditació, 
la concòrdia, la disciplina i l’alegria espiritual, ha convençut milers de 
persones seguidores de diverses religions. 

l
a veritable religió té una qualitat uni-
versal. [...] El perdó, la compassió, la 
tolerància, la fraternitat i el senti-
ment d’unitat són els signes d’una 
veritable religió”. Aquestes parau-
les, escrites pel mateix Sri Chinmoy, 
expliquen  l’ànima pacifista i recon-
ciliadora de la seva espiritualitat. 

Malgrat ser educat en la tradició hindú du-
rant la seva infantesa a Bangladesh, va con-
siderar que la seva única religió era l’“Amor 
de Déu”. L’any 1964 va emigrar als Estats 
Units, on va començar a fer conferències 
a diverses universitats i va publicar llibres 
sobre espiritualitat. La seva proposta va te-
nir molt bona acollida. A finals dels 70 ja ha-
via inaugurat centres a diversos estats i ar-
ribaria a la xifra de 350 arreu del món. Fins 
a la seva mort, el 2007, el van seguir milers 
de devots i va mantenir amistat amb per-
sonalitats com Nelson Mandela, Teresa de 
Calcuta o Desmond Tutu.
 Però quin era el seu missatge? Sempre 
va promoure un camí espiritual cap a Déu 
mitjançant la pregària i la meditació.  Esta-
va convençut que compartint la bona vo-
luntat, la inspiració als altres i servint a la 
humanitat es podia transformar el món. I, 
pensava que per això no calia una retirada 
completa, sinó portar una existència disci-
plinada —sense drogues, ni alcohol, ni se-
xe–. L’objectiu era aconseguir a través de la 
meditació guiada l’alegria espiritual interi-
or en comptes del plaer.
 Les dades de la seva biografia són sor-
prenents: mil cinc-cents llibres, 115.000 
poemes i vint mil cançons, dues-centes mil 
pintures i gairebé vuit-cents concerts per 

la pau. Una de les seves passions, entesa com 
a expressió d’agraïment diví, era la música. 
Tocava la flauta i l’esraj, instrument de corda 
indi. El 1984 va començar a fer concerts gra-
tuïts a favor de la pau; el més gran, celebrat a 
Montreal, va aplegar dinou mil  persones.
 Curiosament, sobretot en els darrers 
anys, una de les seves indumentàries més 
habituals va ser el xandall. També consi-
derava l’esport com una forma de netejar 
la ment i un canal per propagar la pau. Per-
sonalment practicava l’atletisme i, a partir 
dels 54 anys, l’halterofília. Va organitzar di-
versos actes esportius, però el més cone-
gut va ser la World Harmony Run (1987), 
una cursa anual per a l’amistat internacio-
nal. En aquesta carrera, un equip internaci-
onal trasllada una torxa, símbol de l’harmo-
nia, per més de cent països. 
 Finalment el 1991, també va crear la se-
va pròpia organització humanitària, la qual 
avui encara dona ajuda sanitària i educativa 
a diversos països del món.

El 1970, Chinmoy va comen-
çar a fer classes de meditació 
a la seu de les Nacions Unides 
de Nova York. Durant 37 anys 
empleats i diplomàtics de 
l’organització van acudir 
setmanalment a aquestes 
sessions. Més de 700 
ambaixadors, membres del 
Congrés dels Estats Units i 
representants de diverses 
religions van ser presents a la 
cerimònia d’homenatge que la 
institució li va retre en aquest 
mateix edifici després de la 
seva mort.

ProfEssor 
a l’onu

Els valors dE lEs rEligions
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HistòriEs dE Pau

Pallassos 
sense fronteres

Fa més de 25 anys que 
Jaume Mateu i Montserrat 
Trias van acceptar fer una 
estada en un camp de 
refugiats, origen de l’entitat.

xavier garí de BarBarÀ e 
ls pallassos mai no han tingut fron-
teres i quan les han trobat s’han de-
dicat a desfer-les. Fa més de 25 anys 
que va sorgir a Catalunya una orga-
nització no governamental del tot 
original, única i pionera al món, que 
va vincular ambdós conceptes: pa-
llassos i fronteres. Pallassos sense 

Fronteres té seu a quinze països del món i 
des de casa nostra organitza espectacles 
còmics plens de sensibilitat i humanitat en 
zones de conflicte, violència i injustícia. La 
finalitat fonamental és tan senzilla com va-
luosa: aportar vida on hi ha mort, esperan-
ça on hi ha patiment, i alegria on hi ha tristor. 
 Tot va començar, com en tants grans 
projectes que es fan imprescindibles, quan 
un expert, uns presumptes ignorants i una 
experiència gairebé casual, van coincidir 
en la mateixa lucidesa. I així fou com el gran 
expert català en estudis de pau i conflictes, 

Vicenç Fisas, va suggerir en vàries ocasions 
al gran pallasso català, Tortell Poltrona, la 
idoneïtat de què els clowns visitessin, més 
que no pas ell (especialista en processos 
de pau, gestió de conflictes i construcció 
de pau), els camps de refugiats. En segon 
lloc, l’any 1992 alumnes de l’Escola Projec-
te de Barcelona, en el marc d’unes jornades 
de pau, van proposar espontàniament a la 
companyia del pallasso català fer una esta-
da en un camp de refugiats de l’antiga Iu-
goslàvia, davant l’inici d’una guerra que fou 
cruenta i va fer tornar el genocidi i la neteja 
ètnica al continent europeu. 
 I així va ser quan dos coneguts pallas-
sos, i parella en la vida real, Jaume Mateu 
(Tortell Poltrona) i Montserrat Trias (Se-
nyoreta Titat), al capdavant de la Compa-
nyia Circ Cric, van decidir acollir la propos-
ta i fer realitat una experiència que els va 
portar a crear Pallassos sense Fronteres. 
 Avui, tota la família Mateu-Trias treba-
lla bolcada en el món del clown, la protec-
ció i difusió de les arts del circ a Catalunya 
i la vocació solidària i humanitària d’aquest 
art. Pallassos sense Fronteres col·labora 
amb multitud de companyies i pallassos 
voluntaris que recorren el món repartint 
somriures, alegria i esperança, i bocins de 
vida en indrets profundament trencats per 
la violència i la destrucció. Com sempre, re-
ben molt més del que pensaven donar. I, 
com sempre també, la vida no és res si no hi 
ha estima i esperança. O, si més no, alegria.

Xavier Garí de Barbarà és doctor en 
Història i professor de la UIC



B on dia— saluda la dona de l’entrada. 
—La puc ajudar?
—Bon dia— respon la senyora Ribot–.─Em 
dic Fina i he vingut a esmorzar.  
   La dona de l’entrada se la queda mirant 
sense saber què pensar. Pel seu aspecte 
diria que ha vingut a fer una donació en 
comptes d’esmorzar. La senyora Ribot fa 

dos anys que s’ha quedat vídua. El matrimoni, tots dos d’ori-
gen pròsper, no havia tingut descendència i havien portat el 
que es diria una vida regalada. Vida que pot seguir portant 
la vídua gràcies a la previsió del seu difunt marit. Malgrat 
aquesta falta de preocupacions un rau-rau instal·lat ben en-
dins se li fa cada vegada més present. 
 Els matins dels diumenges, vestida amb abric de visó, 
barret de campana, bossa de mà i unes sabates que la fan 
més alta del que realment és, els dedica a voltar sense rumb 
fix per veure si això l’alleuja. En una d’aquestes passejades 
descobreix un edifici antic rehabilitat. A fora, una cua de 
gent s’espera per entrar-hi. Un estrany impuls l’empeny. Da-
vant seu dos germans d’aparença beneita i ungles ennegri-
des s’aparten bocabadats fent passadís, però la senyora no 
es mou. Si qualsevol de les amistats de la senyora Ribot l’ha-
gués vist minuts després esmorzant en companyia d’aquell 
parell pensarien que la mort del seu marit l’ha trastocat.
 Tampoc s’ho haguessin cregut mai els dos germans. 
Quan, el Samuel i el Roc, van escapar del centre on s’havien 
criat somiaven en viure aventures com les del llibre de Tom 
Sawyer que els hi llegia d’amagat sor Feliça, però aviat van 
descobrir que la realitat sovint és més dura que la ficció. Sort 
en van tenir del Salvador, un vagabund rondinaire amb qui 
van coincidir una nit de pluja a l’aixopluc d’un portal, que els 
va fer mig de pare i els va ensenyar a sobreviure en aquest 
món obscur que tothom fa veure que no existeix.
 Un dia van saber d’un centre on servien esmorzars, es 
podien dutxar si volien i disposar de roba que la gent benes-
tant ja no feia servir. Això de dutxar-se a ells no els hi preocu-
pava gaire, perquè sempre han tingut certa al·lèrgia a l’aigua 
i al sabó; però només la visió de poder esmorzar a taula i can-
viar els vells parracs que duien per roba de senyors elegants 
els va animar. 

 Cada diumenge al matí fan cua davant la porta del cen-
tre. Una persona els rep i els demana unes dades mínimes. 
Després passen a la sala on se serveixen els esmorzars. Una 
vegada servits busquen amb la mirada una taula on asseu-
re’s. Des del dia que van coincidir a la mateixa taula amb la 
dona elegant de rostre sever han repetit la cerimònia. Qui 
primer troba una taula lliure guarda lloc a la resta. S’asseu-
ran i menjaran. Mai s’han dit res, no els cal. Silenci trencat 
per converses alienes, dents que masteguen i xarrupades. 
Quan acabin s’aixecaran també sense dir-se res, primer la 
dona, després ells. Sortiran i s’allunyaran, esperant retro-
bar-se el diumenge següent.
 Uns quants diumenges després, de camí cap a casa, co-
mença a plovisquejar i la senyora Ribot compta quantes mo-
nedes du dins la bossa de mà i decideix agafar l’autobús. As-
seguda al costat de la finestra mira distreta a través del vidre 
mentre es posa la mà dins la butxaca esquerra de l’abric i res-
segueix amb els dits les inicials S.R. brodades al mocador que 
hi du sempre a dins. Els ulls se li humitegen A mesura que 
l’autobús avança el cos es relaxa.  Baixa a la parada de la pla-
ceta i enfila cap al carrer que du al passatge de cases unifami-
liars. S’atura a la tercera de mà dreta.
 Només entrar li ve un calfred que desapareix quan la Be-
ka se li acosta saltironejant i remenant la cua. Penja l’abric 
i deixa el barret i els guants sobre la consola. Amb la bossa 
de mà va a la galeria que dona al pati interior, encén la cale-
facció i s’embolcalla amb un xal. Entra a la cuina i de la bossa 
treu l’entrepà que li han donat el Samuel i el Roc. El desem-
bolica i posa en un platet el pernil dolç deixant el pa sobre el 
marbre. Torna a la galeria i s’arrauleix al sofà mentre obser-
va com la Beka menja del platet fent uns sorollets de pur pla-
er. Pensa en l’esforç dels dos germans per vèncer aquella al-
lèrgia a l’aigua i al sabó que creien que mai superarien i en el 
seu rau-rau que s’ha anat esmorteint a força d’esmorzars de 
diumenges. Val més deixar-ho tot ben lligat es diu. Demà tru-
caré al notari.

elisenda Flo
javier Bustamente

L’esmorzar

il·lustrat per
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Una secció elaborada  
en col·laboració amb

El contE







Miquel Lleixà
el fotògraf miquel lleixà publica cada dia 
al seu compte d’instagram una instantània 
on introdueix reflexions adreçades al 
creixement personal.

“Hi ha mirades 
que no et deixen 
indiferent... i 
sense saber 
exactament 
el motiu vols 
recordar-les, i 
potser així la teva 
mirada també 
canvia una mica”

imatgE En 
crEixEmEnt
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